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EDITORIAL

Η ΧΡΟΝΙΑ ΤΩΝ ΝΟΙΚΟΚΥΡΗΔΩΝ 
Σε µια απαιτητική καλλιεργητικά χρονιά, µε σηµαντικές 
προκλήσεις τόσο από τα καιρικά φαινόµενα που επικράτη-
σαν καθ’ όλη τη διάρκεια της άνοιξης και ευνόησαν καθορι-
στικά την ανάπτυξη ασθενειών, όσο και από πρακτικές δυ-
σκολίες που γίνονται πλέον στοιχεία δοµικά της εγχώριας 
αγροτικής οικονοµίας, όπως είναι η απουσία εργατών γης, 
υπήρξαν εκµεταλλεύσεις που κατάφεραν να βγουν κερ-
δισµένες. «Στους δενδρώνες πρέπει να σκέφτεσαι έξω α-
πό το κουτί» υπαγορεύει η καλλιεργητική φιλοσοφία που έ-
χει αναπτύξει ο Γιώργος Ταξίδης, όπως προκύπτει σε συνέ-
ντευξή του στο τεύχος που κρατάτε στα χέρια σας. Η εµπει-
ρία της φετινής χρονιάς και οι διαπιστώσεις στο πεδίο της 
έρευνας φαίνεται πως τον επιβεβαιώνουν. 
Βασική πρόκληση τη φετινή χρονιά, ήταν τα εργατικά χέρια. 
Είναι ένα ζήτηµα που κλιµακώθηκε τα τελευταία χρόνια, ό-
µως αυτήν τη φορά πήρε τέτοιες διαστάσεις που αποθάρρυ-
νε αρκετούς από την καλλιέργεια, µε αποτέλεσµα οι εκτά-
σεις να µειωθούν στο σύνολο σχεδόν των κηπευτικών, θερ-
µοκηπιακών και υπαίθριων. Αυτοµατοποιηµένοι διαλογείς 
που ρίχνουν από τα 30 στα τέσσερα τα άτοµα που απαιτού-
νται για τη συγκοµιδή πατάτας, ήδη έχουν κάνει την εµφάνι-
σή τους στους κάµπους της χώρας. Το επόµενο βήµα, η α-
ναδιάρθρωση των δενδρώνων µε καλλιέργειες και ποικιλί-

ες που µπορούν να υποστηρίξουν τους αυτοµατισµούς που 
υπόσχεται η τεχνολογία για την επόµενη πενταετία. 
Κατά τα λοιπά, κερδισµένοι φαίνεται ότι βγαίνουν στην α-
γορά και όσοι παραγωγοί διαµόρφωσαν µε συνέπεια και 
νηφαλιότητα το καλλιεργητικό τους πλάνο, ακολούθησαν 
µεθοδικά τις οδηγίες γεωπόνων για τις παρεµβάσεις στα 
κηπευτικά και τους οπωρώνες και βρέθηκαν µε προϊόν 
καλής ποιότητας σε µια συνθήκη αγοράς µε µεγάλες ελλεί-
ψεις και βελτιωµένη ζήτηση.   
Στο µέτωπο του καιρού, οι προκλήσεις αν και ήταν µεγαλύ-
τερες για όσους ακολουθούν πρακτικές βιολογικής καλλι-
έργειας, οι διεργασίες και οι επενδύσεις που υλοποιούνται 
από τις εταιρείες εφοδίων, φαίνεται να εξασφαλίζουν τα α-
παραίτητα εφόδια για την αντιµετώπιση των προκλήσεων. 
Εν προκειµένω, εξαγορές µικρότερων «σηµάτων» που δρα-
στηριοποιούνται επί δεκαετίες στο πεδίο της βιολογικής φυ-
τοπροστασίας από εδραιωµένους µεγάλους παίκτες της α-
γοράς, δείχνουν πως ήδη έχουν γίνει µεγάλα βήµατα προς 
την κατεύθυνση που υποδεικνύουν οι Βρυξέλλες για µια δι-
εύρυνση του παραγωγικού δυναµικού στην κατηγορία των 
βιολογικών προϊόντων.

  Γιάννης Πανάγος Εκδότης - ∆ιευθυντής

ΚΕΡΔΙΣΜΕΝΟΙ 
ΒΓΑΙΝΟΥΝ ΟΣΟΙ
ΔΙΑΜΟΡΦΩΣΑΝ

 ΜΕΘΟΔΙΚΑ ΠΛΑΝΟ
 ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

ΒΙΟΛΟΓΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ 
06 Πράσινα υπερόπλα για τη 
βιολογική διαχείριση κηπευτικών

ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑ
12   Με το καινοτόµο προϊόν πατάτας 

Peelaste πρώτη θέση για το 
Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο στον 
διαγωνισµό Ecotrophelia 2023

ΣΥΣΚΕΥΑΣΙΑ
16  Μετά το µαρούλι, oakleaf και 

πράσινη και κόκκινη λόλα σε 
γλαστράκι από τον Μαγικό Κήπο

ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΡΟΔΑΚΙΝΟ
18 Όλη η Ευρώπη ψάχνει στην 
Ελλάδα επιτραπέζιο ροδάκινο

ΚΑΡΠΟΥΖΙ
20  Με 50 λεπτά το κιλό να ορίζουν 

τα υψηλά του εύρους φεύγει 
από το χωράφι το καρπούζι

ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΑ ΝΤΟΜΑΤΑ
22  Κοντά στο ένα ευρώ κρατάει 

την τιµή η χαµηλή προσφορά 
υπαίθριας ντοµάτας

ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΣΤΑΦΥΛΙ
24  Το αποτύπωµα του καιρού 

ρυθµίζει τις τιµές στο 
επιτραπέζιο σταφύλι

ΔΙΕΘΝΗ
13   Zucchiolo, το νέο λαχανικό 

θερµοκηπίου που κάνει 
θραύση στην Ευρώπη

13  Κερδίζουν οι µπάµιες 
τη διεθνή γαστρονοµία

14   Ανθεκτική στην καστανή 
κηλίδωση η ντοµάτα 
Ronvine της BASF

  

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΕΙΣ
30  Τις βάσεις για την επόµενη 

µέρα της εκµετάλλευσής του 
µε δενδρώσεις καλλιέργειες 
βάζει ο Γιώργος Ταξίδης στους 
Πύργους Εορδαίας

36  Στρατηγική επιλογή η 
αξιοποίηση της γεωθερµίας για 
τα Θερµοκήπια Θράκης

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ
14  Γιγάντιο έργο Fruit Voltaics 

από την BayWa στην Ολλανδία

ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΑ
40  Ο Γιώργος Φλόκαρης έχει 

αναλάβει να αναπτύξει την 
παραγωγή κολοκυθοανθών 
στη Θεσσαλονίκη

45  Κίτρινο Jingold ακτινίδιο 
για την Alfa Fruits του Αγρινίου

47  Νέα µονάδα υδροπονίας 
στον Αλµυρό Βόλου από 
την PΚ Εnergy

36
ΕΠΕΝΔΥΣΗ 33 
ΕΚΑΤ. ΕΥΡΩ ΓΙΑ 
ΤΑ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ 
ΘΡΑΚΗΣ

18
ΥΨΗΛΟΤΕΡΗ ΚΑΤΑ 
20% ΣΕ ΣΧΕΣΗ 
ΜΕ ΠΕΡΣΙ ΤΙΜΗ 
ΠΑΡΑΓΩΓΟΥ 

30
«ΕΞΩ ΑΠΟ ΤΟ 
ΚΟΥΤΙ» ΣΚΕΦΤΕΤΑΙ 
Ο ΠΑΡΑΓΩΓΟΣ 
ΓΙΩΡΓΟΣ ΤΑΞΙΔΗΣ

20
ΠΙΟ ΛΙΓΕΣ 
ΠΟΣΟΤΗΤΕΣ, 
ΣΤΑΘΕΡΗ Η ΖΗΤΗΣΗ 
ΓΙΑ ΤΟ ΚΑΡΠΟΥΖΙ
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7ΙΟΥΛΙΟΣ 2023

Ε ξειδικευµένη γνώση -ιδιαίτερα σε θέµατα 
φυτοπροστασίας- απαιτεί η βιολογική διαχεί-
ριση των κηπευτικών που προϋποθέτει έναν 

απαιτητικό συνδυασµό πρόληψης και καταπολέµη-
σης. Μάλιστα, αυτή την εποχή, οι καλλιεργητές βιο-
λογικών κηπευτικών έχουν να αντιµετωπίσουν µια 
σειρά από ασθένειες και εχθρούς. Ενδεικτικά µπο-
ρεί να αναφερθεί η φυτόφθορα, που αποτελεί µια 
δύσκολη ασθένεια, η οποία προσβάλλει πολλά είδη 
κηπευτικών και συνήθως διαχειµάζει σε προσβε-
βληµένα στελέχη. Η αµειψισπορά συµβάλλει σε ένα 
σηµαντικό ποσοστό στον έλεγχο της προσβολής ενώ 

σε συνδυασµό µε χηµικά ή βιολογικά σκευάσµατα, 
η ασθένεια µπορεί να αντιµετωπιστεί καλύτερα. Ιδι-
αίτερης σηµασίας είναι η ριζοκτόνια, ένα παθογόνο 
που προσβάλλει τα φυτά από το αρχικό στάδιο µέ-
χρι και την ανάπτυξή τους. Μεταδίδεται από το νερό, 
τα καλλιεργητικά µέσα, το έδαφος, αλλά και το πολ-
λαπλασιαστικό υλικό. Ο συνδυασµός πρόληψης, χη-
µικής και βιολογικής καταπολέµησης µπορεί να α-
ποτρέψει σε σηµαντικό βαθµο την εξάπλωσή της. Α-
νάλογης σηµασίας είναι ο περονόσπορος, ένας δύ-
σκολος µύκητας που µπορεί να προσβάλλει όλα τα 
υπέργεια µέρη του φυτού, δηµιουργώντας σοβαρά 

ΧΑΛΚΟΥΧΑ ΣΚΕΥΑΣΜΑΤΑ ΚΑΤΑ ΤΩΝ ΜΥΚΗΤΟΛΟΓΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΒΑΚΤΗΡΙ∆ΙΑΚΩΝ ΑΣΘΕΝΕΙΩΝ, ΘΕΙΑΦΙ ΣΕ ∆ΙΑΦΟΡΕΣ ΜΟΡΦΕΣ
ΑΛΛΑ ΚΑΙ ΒΙΟ∆ΙΕΓΕΡΤΕΣ, ΚΑΙΝΟΤΟΜΑΣ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ
ΕΝΙΣΧΥΤΙΚΑ ΗΠΙΑΣ ΜΟΡΦΗΣ, ΕΧΕΙ ΣΤΗ ΦΑΡΕΤΡΑ ΤΟΥ 
METAΞΥ ΑΛΛΩΝ Ο ΣΥΓΧΡΟΝΟΣ ΠΑΡΑΓΩΓΟΣ 
ΒΙΟΛΟΓΙΚΩΝ ΚΗΠΕΥΤΙΚΩΝ    ΤΗΣ ΕΛΕΝΗΣ ∆ΟΥΣΚΑ

ΠΡΑΣΙΝΑ 
ΥΠΕΡΟΠΛΑ 
ΣΤΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ
ΚΗΠΕΥΤΙΚΩΝ
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ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ ΒΙΟΛΟΓΙΚΗ ∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΗ

προβλήµατα ακόµα και στους καρπούς. Απαιτούνται 
προληπτικοί ψεκασµοί µε χηµικά ή βιολογικά σκευ-
άσµατα. Παράλληλα οι παραγωγοί έχουν να αντιµε-
τωπίσουν αλτερναρίωση και ωίδιο, βοτρύτη, κλαδο-
σπορίωση ντοµάτας, σκηρωτινίαση και σήψεις ρι-
ζών, ενώ στις δυσκολότερες ασθένειες κατατάσσο-
νται οι αδροµυκώσεις, οι οποίες δύσκολα µπορούν 
να καταπολεµηθούν µε κατασταλτικά µέσα και α-
παιτούν εξειδικευµένη γνώση για την αντιµετώπισή 
τους, καθώς µπορεί να προκαλέσουν σηµαντικές α-
πώλειες στην παραγωγή.  

Ιώσεις, βακτήρια και έντοµα
Μεγάλο πρόβληµα δηµιουργούν και οι ιώσεις, µε 
διαφορετικά συµπτώµατα, ανάλογα µε το είδος του 
φυτού και την προέλευση του ιού. Συνηθισµένες 
είναι ο ιός του µωσαϊκού του καπνού, ο ιός του 
µωσαϊκού της ντοµάτας, ο ιός του κηλιδωτού µα-
ρασµού, ο ιός «Υ» της πατάτας  κ.ά. Τέλος οι βα-
κτηριολογικές προσβολές, όπως το βακτηριακό 
έλκος, η βακτηριακή κηλίδωση, η νέκρωση της ε-
ντεριώνης κ.α. απαιτούν ειδικές πρακτικές µε βιο-
λογικά και κατασταλτικά µέσα.  Από τα βασικότε-
ρα έντοµα που προκαλούν σηµαντικές καταστρο-
φές είναι ο σιδεροσκώλικας, η αγρωτίδα, ο θρίπας, 
η µελίγκρα, το πράσινο σκουλήκι, η Tuta Absoluta, 
διάφορα είδη τετράνυχων, η λιριόµυζα κ.α., ορι-
σµένα εκ των οποίων είναι φορείς ιώσεων και α-
σθενειών και δηµιουργούν σηµαντικά προβλήµατα 
τόσο στις αποδόσεις όσο και στην ποιότητα.  

Χαλκούχα σκευάσµατα κατά µυκητολογικών 
και βακτηριακών ασθενειών
Ο χαλκός είναι ένα βασικό στοιχείο που παραδοσι-
ακά χρησιµοποιείται ως φυσικό υλικό για την προ-
στασία πολλών καλλιεργειών από µυκητολογικές 
και βακτηριακές ασθένειες, καθώς και ως λίπασµα 
για τα φυτά, ενώ βρίσκει εφαρµογή στα περισσότε-
ρα κηπευτικά. Ο χαλκός, αν και απαιτείται σε µικρές 

ποσότητες στα φυτά, έχει σηµαντικό ρόλο στην τό-
νωση, την καλή ανάπτυξη και την καρποφορία τους. 
Η ύπαρξή του βοηθά στη διαδικασία της αναπνοής 
και της φωτοσύνθεσης και έχει σηµαντικό ρόλο στην 
εύρυθµη λειτουργία του φυτού. Η έλλειψή του µπο-
ρεί να προκαλέσει σκούρες κηλίδες στα φύλλα, µά-
ρανση φύλλων, ενώ σε προχωρηµένο στάδιο µπο-
ρεί να προκαλέσει και φυλλόπτωση. Γενικότερα η 
έλλειψη χαλκού προκαλεί προβληµατική ανάπτυ-
ξη, καθυστερηµένη ανθοφορία, µειωµένη και υπο-
βαθµισµένη παραγωγή, καθώς και µικρότερη αντο-
χή των φυτών σε ασθένειες. 
Να σηµειωθεί, ωστόσο, ότι η χρήση του χαλκού έ-
χει µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα σε προληπτικό 
επίπεδο στα φυτά και λιγότερο θεραπευτική δράση. 

ΘΕΙΑΦΙ ΣΕ ΜΟΡΦΗ ΣΚΟΝΗΣ ΑΛΛΑ ΚΑΙ ΒΡΕΞΙΜΟ ΣΤΑ ΦΥΛΛΑ
Το θείο και οι ανόργανες ενώσεις του χρησιµοποιούνται για την καταπολέµηση 
µυκήτων, ενώ το θειασβέστιο και οι ανόργανες θειούχες ενώσεις για τα ακάρεα. 
Χρησιµοποιείται και για την αντιµετώπιση του ωίδιου και του τετράνυχου σε καλ-
λιέργειες κηπευτικών όπως ντοµάτας, πιπεριάς, µελιτζάνας, φασολιού, αγγου-
ριού, κολοκυθιάς, πεπονιού και καρπουζιού. Συναντάται σε δύο βασικές µορφές: 
Το θειάφι σε µορφή σκόνης επίπασης και το βρέξιµο θειάφι. Το θειάφι µε τη µορ-
φή σκόνης επίπασης εφαρµόζεται µε σκόνισµα πάνω στα φύλλα των φυτών, τα 
οποία καλύπτει για προστασία, αλλά και στο έδαφος γύρω από τη ρίζα του φυ-
τού και πάνω στα φύλλα των φυτών. Το βρέξιµο θειάφι διαλύεται στο νερό και 
χρησιµοποιείται για να ψεκάσουµε τα φύλλα των φυτών, µε το πλεονέκτηµα της 

καλύτερης κάλυψης της φυλλικής επιφάνειας και της ευκολότερης εφαρµογής. 
Η δράση του θειαφιού έχει τη µέγιστη αποτελεσµατικότητα σε θερµοκρασίες α-
πό 20°C έως 26°C. Χρησιµοποιείται σε καλοκαιρινές καλλιέργειες, καθώς οι ιδι-
ότητές του δεν λειτουργούν σε θερµοκρασία κάτω από 18°C, ενώ πρέπει να α-
ποφεύγεται το θειάφισµα πάνω στα φύλλα σε θερµοκρασίες άνω των 30°C, γιατί 
προκαλεί εγκαύµατα και φυτοτοξικότητα στα κολοκυνθοειδή. Σηµειώνεται ότι ό-
ταν εφαρµόζεται το θειάφι στα φύλλα και τους καρπούς των φυτών, µε σκόνη ή 
βρέξιµο θειάφι, συγκοµίζονται οι καρποί µετά από επτά µέρες. Αντίθετα, όταν ρί-
χνεται θειάφι στο έδαφος, γύρω από τη ρίζα των λαχανικών και του αµπελιού, 
χωρίς να σκονίζονται οι καρποί, δεν χρειάζεται να περιµένει ο καλλιεργητής.

ΧΑΛΚΟΥΧΑ ΣΚΕΥΑΣΜΑΤΑ

ΘΕΙΙΚΟΣ ΧΑΛΚΟΣ
η γνωστή γαλαζόπετρα, για την απολύµανση του 

εδάφους µε πότισµα και τον εµπλουτισµό του 

ΒΟΡ∆ΙΓΑΛΕΙΟΣ ΠΟΛΤΟΣ
δηλαδή θειικός χαλκός σε ανάµειξη µε ασβέστη, 

που έχει µεγάλο βαθµό φυτοτοξικότητας, µικρή 

διάρκεια δράσης και δεν συνδυάζεται στην 

εφαρµογή του ψεκασµού µε προϊόντα θρέψης 

(λιπάσµατα) 

Υ∆ΡΟΞΕΙ∆ΙΟ ΤΟΥ ΧΑΛΚΟΥ
µε µέτριο βαθµό φυτοτοξικότητας, σηµαντική 

διάρκεια δράσης, εκτεταµένη εφαρµογή µε 

ψεκασµό στις περισσότερες καλλιέργειες και 

δυνατότητα συνδυασµού κατά περίπτωση κατά τον 

ψεκασµό µε προιόντα θρέψης (λιπάσµατα)

ΟΞΥΧΛΩΡΙΟΥΧΟΣ ΧΑΛΚΟΣ
µε µικρότερης ένταση τοξικότητα, µεγάλη 

διάρκεια δράσης και εκτεταµένη εφαρµογή στις 

περισσότερες καλλιέργειες για την αντιµετώπιση 

αρκετών ασθενειών, καθώς και ευρεία δυνατότητα 

συνδυασµού κατά τον ψεκασµό µε προιόντα 

θρέψης (λιπάσµατα)

ΓΛΥΚΟΝΙΚΟΣ ΧΑΛΚΟΣ
δηλαδή υγρός χαλκός, που χρησιµοποιείται µε 

ψεκασµό είτε µε πότισµα ως λίπασµα για την 

αντιµετώπιση των συµπτωµάτων έλλειψης χαλκού 

(τροφοπενία) σε διάφορες καλλιέργειες
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Οι βιοδιεγέρτες συνιστούν πλέον ενισχυτικό ήπιας 
µορφής που µεγιστοποιεί τις στρεµµατικές αποδό-
σεις και βελτιώνει την ποιότητα. Τα φυτά στα οποία 
εφαρµόζονται γίνονται ανθεκτικότερα στις δύσκολες 
καιρικές συνθήκες (αβιοτικές), όπως ξηρασία, καύ-
σωνας, παγετός και υψηλή αλατότητα, ωστόσο η α-
ποτελεσµατικότητά τους σχετίζεται µε την επάρκεια 
της καλλιέργειας σε θρεπτικά συστατικά, άρδευση 
και φως. ∆εν υποκαθιστούν το πρόγραµµα θρέψης 
αλλά λειτουργούν συµπληρωµατικά σ' αυτό.
Οι βιοδιεγέρτες ανήκουν σε µία σχετικά νέα κατη-
γορία των ειδικών προϊόντων θρέψης. Η επίδρασή 
τους στην ανάπτυξη των φυτών προέρχεται από την 
ικανότητά τους να µεταβάλλουν τις φυσιολογικές δι-
αδικασίες στο φυτό, διαφοροποιώντας το µεταβο-
λισµό του. Με τον τρόπο αυτό το φυτό γίνεται πιο αν-
θεκτικό σε συνθήκες περιβαλλοντικής καταπόνησης 
και συγκεκριµένα αυξάνεται η αντοχή του σε συν-
θήκες ξηρασίας, υψηλής αλατότητας, έλλειψης νε-
ρού και δυσµενών θερµοκρασιών (που συχνά συν-
δέονται µε οξειδωτικό stress). Επίσης, µε αυτό τον 
τρόπο το φυτό µπορεί να αξιοποιεί πιο αποτελεσµα-
τικά το νερό και τα θρεπτικά στοιχεία, αλλά και να 
βελτιώνει τα ποιοτικά χαρακτηριστικά των προϊό-
ντων που αποδίδει. Η αποτελεσµατικότητά τους ε-
ξαρτάται από παράγοντες, όπως η θρεπτική κατά-
σταση του φυτού, οι εδαφικές ιδιότητες και οι συν-
θήκες καταπόνησης που επικρατούν κατά τη διάρ-
κεια του καλλιεργητικού κύκλου.

Κατηγορίες βιοδιεγερτών
Οι βιοδιεγέρτες διακρίνονται σε δυο µεγάλες κατη-
γορίες: α) µικροβιακοί και β) µη µικροβιακοί. Στους 
µικροβιακούς ταξινοµούνται ένας ή και περισσότε-
ροι µικροοργανισµοί, ενώ στους µη µικροβιακούς 
βιοδιεγέρτες περιλαµβάνονται ■Χουµικές ουσίες
■ Εκχυλίσµατα φυκών και φυτικών µερών, δηλα-
δή προϊόντα που περιέχουν ορµόνες, µε ενεργά συ-
στατικά τις κυτοκινίνες και τις αυξίνες
■ Προϊόντα υδρόλυσης πρωτεϊνών και αµινοξέα 
■ Μικροβιακά εµβόλια ■ Ανόργανες ενώσεις
■ Άλλες κατηγορίες (όπως χιτοζάνη και άλλα βιο-
πολυµερή, βεταΐνες)

Οι κυριότερες επιδράσεις των βιοδιεγερτών 
στο έδαφος και στα φυτά
■Αυξάνουν την αποδοτικότητα της χρήσης των 
θρεπτικών στοιχείων (NUE) ■ Αυξάνουν την από-
δοση των καλλιεργειών ■ Ενισχύουν την αντοχή 
των καλλιεργειών σε συνθήκες αβιοτικής καταπό-
νησης ■ Αυξάνουν τα ποιοτικά χαρακτηριστικά των 
παραγόµενων προϊόντων ■ Αυξάνουν τη διαθε-
σιµότητα των Θρεπτικών στοιχείων ■ Συµβάλλουν 
στη µείωση των εκποµπών των αερίων του θερµο-
κηπίου των καλλιεργητικών συστηµάτων ■ Αυξά-
νουν την αποτελεσµατικότητα της απορρόφησης του 
νερού από τα φυτά ■ Βελτιώνουν τη γονιµότητα 
των εδαφών ■ Αυξάνουν τη µικροβιακή δραστηρι-
ότητα ■ Ενισχύουν την υγεία των εδαφών.

ΒΙΟΔΙΕΓΕΡΤΕΣ ΓΙΑ ΑΠΟΔΟΣΕΙΣ
ΚΑΙ ΠΙΟ ΑΝΘΕΚΤΙΚΑ ΦΥΤΑ 

ΣΤΡΟΦΗ ΣΤΗ 
ΒΙΟΛΟΓΙΚΗ 
ΦΥΤΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑ

 ΘΕΑΜΑΤΙΚΗ µοιάζει να είναι η 
µεταστροφή στον κλάδο της φυτοπροστασίας 
διεθνώς, καθώς η µία µετά την άλλη 
οι παγκόσµιες δυνάµεις του χώρου, 
στρέφονται αποφασιστικά στην αναζήτηση 
λύσεων που έχουν ως βάση, όχι τα 
χηµικά αλλά τη φύση. Το χορό άνοιξε η 
Syngenta µε την εξαγορά το 2020 της 
ιταλικής µέχρι τότε Valagro ενώ ο γίγαντας 
αγροχηµικών Corteva Inc. συµφώνησε 
να αγοράσει την εταιρεία βιολογικών 
προϊόντων Stoller Group έναντι 1,2 δις. 
δολάριων για να επιταχύνει την επέκτασή 
του στην αναπτυσσόµενη αγορά προϊόντων 
φυτοπροστασίας µε βάση τη φύση. Και 
µάλιστα η εξαγορά αυτή ήταν η δεύτερη 
αντίστοιχη συµφωνία για την Corteva, αφού 
συµφώνησε να αγοράσει και την ισπανική 
εταιρεία µικροβιολογικών τεχνολογιών 
Symborg. Στο ίδιο πλαίσιο στρατηγική 
συνεργασία που στόχο έχει την ανάπτυξη 
βιολογικών λύσεων για τον έλεγχο των 
ζιζανίων ανακοίνωσε λίγο πριν την εκπνοή 
της περασµένης χρονιάς η FMC Corporation 
µε την Micropep Technologies ενώ στις 
αρχές του 2023 τη νέα της συνεργασία 
µε την εταιρεία Servalesa του οµίλου De 
Sangosse ανακοίνωσε η ΕΛΑΝΚΟ Ελλάς. 
Στην παλέτα των προϊόντων της Servalesa 
περιέχονται βιοδιεγέρτες προσανατολισµένοι 
στην ενίσχυση της φυσικής άµυνας των 
φυτών, µικροοργανισµοί και εξειδικευµένα 
προϊόντα θρέψης.
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ΕΙ∆ΗΣΕΙΣ

Με το καινοτόμο προϊόν πατάτας Peelaste πρώτο το Καποδιστριακό
ΤΗΝ ΠΡΩΤΗ θέση στον 13ο Εθνικό ∆ιαγω-
νισµό Οικολογικών - Καινοτόµων Προϊό-
ντων ∆ιατροφής ECOTROPHELIA, που δι-
οργανώνει ο ΣΕΒΤ κι έλαβε χώρα στις 21 Ι-
ουνίου στην Αθήνα, κατέλαβε η οµάδα του 
Εθνικού Καποδιστριακού Πανεπιστηµί-
ου Αθηνών / Τµήµα Χηµείας, µε το προϊόν 
Peelaste, η οποία και θα εκπροσωπήσει τη 
χώρα µας στον αντίστοιχο Ευρωπαϊκό ∆ια-
γωνισµό, που θα πραγµατοποιηθεί το φθι-
νόπωρο, στο πλαίσιο της ∆ιεθνούς Έκθε-
σης Τροφίµων & Ποτών «ANUGA» στην Κο-

λωνία της Γερµανίας, στις 8 & 9 Οκτωβρί-
ου. Το 2ο βραβείο δόθηκε στην οµάδα του 
Γεωπονικού Πανεπιστηµίου Αθηνών / Τµή-
µα Επιστήµης Τροφίµων και ∆ιατροφής του 

Ανθρώπου, για τη λειτουργική µπύρα Ceres 
Ale, και το 3ο βραβείο απέσπασε η οµάδα 
του Εθνικού Καποδιστριακού Πανεπιστη-
µίου Αθηνών / Τµήµα Χηµείας, για το προϊ-
όν Airy  Berry, αεροπηκτώµατα φρούτων σε 
συνδυασµό µε δηµητριακά. Το βραβείο Κα-
λύτερης Παρουσίασης και Καλύτερου Πλά-
νου Μάρκετινγκ & Εµπορίας απονεµήθηκε 
στην οµάδα του Αριστοτελείου Πανεπιστη-
µίου / Τµήµα Χηµικών Μηχανικών, για το 
προϊόν Verky, αλµυρά vegan σνακ έτοιµα 
προς κατανάλωση, βασισµένα σε λαχανικά.

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: 
ΠΕΤΡΟΣ ΓΚΟΓΚΟΣ

ΤΟΝ ΚΩ∆ΩΝΑ του κινδύνου για τη διαρκή µείω-
ση της κατανάλωσης των εσπεριδοειδών που 
καταγράφεται στις ευρωπαϊκές αγορές, όπου η 
µέση κατά κεφαλήν αναλογία έχει υποχωρήσει 
στα 365 γρ. την ηµέρα, «έκρουσε» ο πρόεδρος 
της FreshFell Europe, Salvo Laudani. «Έχουµε 
χάσει περίπου 83 γρ. κατανάλωση την ηµέρα ή 
σχεδόν 8 κιλά ετησίως. Στη Γερµανία, την Ιταλία 
και στην Ελλάδα η κατανάλωση είναι σε καθοδι-
κή πορεία. Μόνο το 2022 η ιταλική αγορά έχασε 
800.000 τόνους εσπεριδοειδών», ανέφερε ο ίδιος 
ως βασικός οµιλητής του ∆ιεθνούς Συνεδρίου 

για τα Εσπεριδοειδή που έλαβε χώρα στο πλαίσιο 
της Freskon 2023 στη Θεσσαλονίκη, προσθέτοντας 
πως «η κατανάλωση στα φρούτα τα τελευταία πέ-
ντε χρόνια έχει µειωθεί κατά 14,2% και στα λαχανι-
κά κατά 8,7%». Σύµφωνα µε τον ίδιο «το πρόβληµα 
έχει να κάνει µε την επικοινωνία και το marketing 
στον κλάδο, αλλά και από τα συνεχή δηµοσιεύµατα 
στα ΜΜΕ ότι τα φρούτα είναι απλησίαστα λόγω των 
αυξήσεων στις τιµές τους». Συµπλήρωσε ωστόσο ότι 
λέξη κλειδί είναι η βιωσιµότητα και η αειφορία, στον 
τρόπο παραγωγής, συνδυαστικά µε το story που 
πρέπει να υπάρχει πάνω στη συσκευασία. Λ. ΛΙΑΜΗΣ

ΟΛΟ ΚΑΙ ΛΙΓΟΤΕΡΑ ΠΟΡΤΟΚΑΛΙΑ ΤΡΩΝΕ ΟΙ ΕΥΡΩΠΑΙΟΙ

-14%

ΦΡΟΥΤΑ

-8,7%

ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΗ ΟΠΩΡΟΛΑΧΑΝΙΚΩΝ
ΜΕΙΩΣΗ ΠΕΝΤΑΕΤΙΑΣ ΣΤΗΝ ΕΕ

ΛΑΧΑΝΙΚΑ
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ΕΝΑ ΝΕΟ ΕΙ∆ΟΣ κολοκυνθοειδούς, µια δια-
σταύρωση ανάµεσα στο αγγούρι και δυσεύρε-
τες κολοκύθες της Λατινικής Αµερικής, έρχεται 
να κερδίσει χώρο στα θερµοκήπια της Ευρώ-
πης, αλλά και στη σύγχρονη δηµιουργική γα-
στρονοµία. Το όνοµα του νέου κηπευτικού, που 
λάνσαρε η Beyond Seeds, είναι Zucchiolo και 
προέρχεται από το συνδυασµό των ιταλικών 
λέξεων zucchini και cetriolo, που είναι το κολο-
κυθάκι και το αγγούρι. Είναι αποτέλεσµα µιας 
πενταετίας ανάπτυξης, διασταυρώσεων και γε-
νετικής βελτίωσης, ώστε να προσαρµοστεί αυ-

τή η νέα ποικιλία στις καλλιεργητικές απαιτή-
σεις των θερµοκηπίων της Ευρώπης, ενώ έ-
χουν παράλληλα αναπτυχθεί παραλλαγές σπό-
ρων που είναι κατάλληλοι για κάθε καλλιεργη-
τική περίοδο. Η απόδοση του φυτού φτάνει στα 
9 µε 11 κιλά ανά τ.µ. ή αλλιώς λίγο πάνω από 
τους 10 τόνους ανά στρέµµα. Τα χρώµατα, α-
νάλογα µε την ποικιλία, διακρίνονται σε σκούρο 
πράσινο, ανοιχτό πράσινο και κίτρινο. Η φλού-
δα του είναι λεία και χωρίς χνούδι ή σκληρά 
τµήµατα, κάτι που καθιστά το Zucchiolo εξαι-
ρετικά ευέλικτο ως προς την κατανάλωσή του.

ΤΗ ∆ΕΥΤΕΡΗ θέση των εισαγωγών στην ινδι-
κή αγορά κατέκτησε το ελληνικό ακτινίδιο, α-
µέσως µετά το ακτινίδιο Zespri της Νέας Ζη-
λανδίας, επιβεβαιώνοντας για ακόµη µία φορά 
την φήµη του προϊόντος. Παράλληλα, οι Έλλη-
νες εξαγωγείς φαίνεται να αξιοποίησαν το κενό 
που δηµιούργησε η απαγόρευση εισαγωγής α-
κτινιδίου από το Ιράν στην Ινδία, τις δύο τελευ-

ταίες σεζόν. Ειδικότερα, τη φετινή σεζόν 2022-
2023, όπως εξηγεί στο FreshPlaza ο Saurabh 
Tanwar, εκπρόσωπος ινδικής εισαγωγικής ε-
ταιρείας φρούτων, «για την Ελλάδα, η Ινδία φά-
νηκε να είναι η ταχύτερα αναπτυσσόµενη αγο-
ρά και το ελληνικό ακτινίδιο εκτιµάται περισσό-
τερο εδώ σε σύγκριση µε τα ιταλικά ακτινίδια. 
Βλέποντας αυτή την επιτυχία, θεωρώ ότι η Ελ-
λάδα θα διατηρήσει την εστίαση στην ινδική α-
γορά και την επόµενη σεζόν».
Το ελληνικό ακτινίδιο έπρεπε όµως να αντα-
γωνιστεί και το ιταλικό, αλλά σύµφωνα µε τον 
Tanwar, το ελληνικό προϊόν ήταν πιο ποιοτικό: 
«Μετά την απαγόρευση εισαγωγών ακτινιδίων 
από το Ιράν, οι εναλλακτικές επιλογές της Ινδί-
ας ήταν η Ελλάδα και η Ιταλία. Η Ελλάδα είχε 
την πιο επιτυχηµένη σεζόν ποιοτικά, είχε τις πο-
σότητες, που απαιτεί η Ινδία και λογικές τιµές. 
Αν η Ελλάδα παράγει ποιοτικό προϊόν µε τιµές 
σταθερές τότε δεν θα ζητάµε ιρανικό ακτινίδιο», 
συµπληρώνει ο ίδιος.

H ΛΕΓΟΜΕΝΗ ethnic κουζίνα φαίνεται ότι κερ-
δίζει σταθερό κοινό στις µεγαλουπόλεις της 
Κεντρικής Ευρώπης και µαζί µε αυτή δηµοφι-
λής γίνεται και η… µπάµια. Αν και πρόκειται για 
µια παγιωµένη καλοκαιρινή πρώτη ύλη για αρ-
κετά πιάτα της ελληνικής κουζίνας, τα πράγµα-
τα είναι διαφορετικά για τους Γερµανούς, οι ο-
ποίοι ήρθαν σε επαφή µε το προϊόν, µέσα από 

εστιατόρια µε ασιατική και αφρικανική κουζί-
να. Οι µπάµιες γίνονται ανάρπαστες σε πόλεις 
όπως η Φρανκφούρτη, το Αµβούργο και το Βε-
ρολίνο, σύµφωνα µε τον Hacer Temiz, εισαγω-
γέα specialty κηπευτικών στη Γερµανία, ο ο-
ποίος προµηθεύεται από την Ιορδανία και την 
Γκάνα τις µπάµιες που διαθέτει στη γερµανική 
αγορά σε συσκευασίες των πέντε κιλών.

ZUCCHIOLO, ΤΟ NEO ΛΑΧΑΝΙΚΟ 
ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟΥ ΠΟΥ ΚΑΝΕΙ ΘΡΑΥΣΗ

Το κενό του Ιράν 
στην Ινδία κάλυψε 
το ελληνικό 
ακτινίδιο

ΚΕΡΔΙΖΟΥΝ ΟΙ ΜΠΑΜΙΕΣ ΤΗ ΔΙΕΘΝΗ ΓΑΣΤΡΟΝΟΜΙΑ
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ΓΙΓΑΝΤΙΟ ΕΡΓΟ 
FRUIT VOLTAICS ΑΠΟ 
ΤΗΝ BAYWA ΣΤΗΝ 
ΟΛΛΑΝΔΙΑ
ΤΟ ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΟ έργο ανανεώσιµης ε-
νέργειας στην Ευρώπη που χρησιµο-
ποιεί φωτοβολταϊκά πλαίσια πάνω από 
καλλιέργειες φρούτων άρχισε να κα-
τασκευάζεται στην Ολλανδία. Η BayWa 
r.e., µαζί µε την ολλανδική θυγατρι-
κή της GroenLeven, βρίσκονται πί-
σω από αυτή την πρωτοποριακή ανά-
πτυξη του έργου Fruit Voltaics εγκα-
τεστηµένης ισχύος 8,7 MWp. Στην ε-
παρχία Babberich, το αγρόκτηµα του 
Maarten van Hoof πρόκειται να φιλο-
ξενήσει 24.206 φωτοβολταϊκά πλαίσια 
τοποθετηµένα πάνω από τις καλλιέρ-
γειές του. Τα φωτοβολταϊκά πλαίσια θα 
επιτρέψουν στα καλλιεργούµενα σµέ-
ουρα του αγροκτήµατος να συνεχί-
σουν να αναπτύσσονται, ενώ παράλ-
ληλα θα µπορούν να παράγουν αρκετή 
ενέργεια για 2.810 σπίτια. Ένα πιλοτικό 
πρόγραµµα του 2020 στην ίδια περιο-
χή αποτέλεσε τη βάση για το έργο αυ-
τό. Μετά τα επιτυχή αποτελέσµατα, ο 
van Hoof επέλεξε να εξοπλίσει το σύ-
νολο των καλλιεργειών σµέουρων του 
αγροκτήµατος µε φωτοβολταϊκά πλαί-
σια. Το έργο αναµένεται να ολοκληρω-
θεί το α’ τρίµηνο του 2024.

ΡΟΜΠΟΤ ΓΙΑ ΤΗ 
ΣΥΓΚΟΜΙΔΗ ΝΤΟΜΑΤΑΣ 
ΔΙΑ... ΧΕΙΡΟΣ CHAT GPT 
ΤΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ του De× στην Ολλανδία και το 
τεχνικό πανεπιστήµιο EPFL συνέθεσαν έναν εν-
διαφέροντα συνδυασµό ροµποτικής και τεχνη-
τής νοηµοσύνης, σχεδιάζοντας ένα ροµπότ συλ-
λογής ντοµάτας, το οποίο εργάζεται µε τη βοή-
θεια του ChatGPT, του προγράµµατος τεχνητής 
νοηµοσύνης της Open.AI. Η οµάδα επέλεξε τις 
ντοµάτες, επειδή το ChatGPT τους «δίδαξε» ό-
τι οι ντοµάτες θα ήταν από τις πιο πολύτιµες α-
πό οικονοµική άποψη και θα άξιζε η διαδικασία 
συλλογής τους να αυτοµατοποιηθεί. «Θέλαµε το 
ChatGPT να σχεδιάσει όχι απλώς ένα ροµπότ, 
αλλά ένα ροµπότ που να είναι πραγµατικά χρήσι-
µο», δήλωσε ο Dr. Cosimo Della Santina.

ANΘΕΚΤΙΚΗ ΣΤΗΝ  
ΚΑΣΤΑΝΗ ΚΗΛΙΔΩΣΗ  
Η RONVINE ΤΗΣ BASF

ΜΙΑ ΝΕΑ ΠΟΙΚΙΛΙΑ ντοµάτας, ανθεκτική στην 
καστανή κηλίδωση ανέπτυξε το τµήµα σπό-
ρων κηπευτικών (Nunhems) της BASF, δια 
της οδού… fast track, όπως περιγράφουν α-
πό την BASF, τη διαδικασία του backvrossing, 
την εισαγωγή δηλαδή του γονιδίου αντί-
στασης στον ιό σε ήδη υπάρχουσες ποικιλί-
ες. «Το πλεονέκτηµα της διαδικασίας είναι ό-
τι είναι ήδη γνωστή η γεύση, η µετασυγκοµι-
στική διάρκεια ζωής ή η εµφάνιση» εξηγεί η 
Barbara Jodeau, επιφεφαλής του τµήµατος 
marketing και επικοινωνίας στη BASF.
Πρόκειται για ένα δραστήριο φυτό, εύκο-
λο στην καλλιέργειά του και µε όµορφο σχή-
µα φρούτου που το χαρακτηρίζει ένα βαθυ-
κόκκινο χρώµα. Το βάρος του κάθε φρούτου 
κυµαίνεται µεταξύ των 140 και 180 γρ. και το 
τσαµπί αποτελείται από 5 ή 6 ντοµατάκια.
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∆ηµήτρης Κουρέτας, καθηγητής 
Βιοχηµείας και Βιοτεχνολογίας  
στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας
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ΜΕΤΑ ΤΟ ΜΑΡΟΥΛΙ, ΟΑΚLEAF 
ΚΑΙ ΛΟΛΑ ΣΕ ΓΛΑΣΤΡΑΚΙ
ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΕ τις δοκιµές και 
είναι έτοιµη να κυκλοφο-
ρήσει oakleaf, κόκκινη και 
πράσινη λόλα σε γλαστρά-
κι η Intelligent Green Crops. 
Η εταιρεία, που διατηρεί µο-
νάδα υδροπονικής καλλιέρ-
γειας φυλλωδών λαχανικών 
στο Κάστρο Βοιωτίας, έχει ή-
δη συστηθεί σε σούπερ µάρ-
κετ και οπωροπωλεία ανά την 
Ελλάδα µε το µαρούλι σε γλα-
στράκι, το οποίο δια-
τηρείται φρέ-
σκο για έως 
και τέσσε-
ρις εβδο-
µάδες είτε 
εντός, είτε εκτός 

ψυγείου υπό την προϋπόθε-
ση ότι ποτίζεται.  Σηµειώνεται 
ότι φέτος η εταιρεία συµπλη-
ρώνει τρία χρόνια λειτουργί-
ας και σύµφωνα µε τον Κώ-
στα Φιλιππακόπουλο, εκ των 
ιδρυτών της, θα είναι για πρώ-
τη φορά κερδοφόρα, ενώ ο 
τζίρος της θα φτάσει στα 3 ε-
κατ. ευρώ το 2023. H υδροπο-
νική µονάδα εκτείνεται σε 25,5 
στρµ., ενώ στο πλάνο της επι-

χείρησης είναι να 
προσθέσει 

α κ ό µ α 
12 στρµ. 
κ α λ λ ι -

έργειας . 
Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

NEA AΥΤΟΓΟΝΙΜΗ ΠΟΙΚΙΛΙΑ ΑΜΥΓΔΑΛΟΥ MARS ΑΠΟ ΤΗ VITRO HELLAS
YΨΗΛΗ παραγωγικότητα ανά στρέµµα, 
που µπορεί να φτάσει έως και τα 500 κι-
λά καρπού µαζί µε το κέλυφος και, µάλι-
στα, κάθε χρόνο, χαρακτηρίζουν τη νέα ελ-
ληνική ποικιλία αµυγδάλου, που έχει ανα-
πτύξει η εταιρεία Vitro Hellas σε συνεργα-
σία µε ερευνητές πανεπιστηµιακών ιδρυ-
µάτων και του ΕΚΕΤΑ και έχει ήδη αρχίσει 
και τη λανσάρει και εµπορικά.
«Η νέα ποικιλία λέγεται Mars και έχει προ-
έλθει από σπορόφυτο Ferragnes. Η δια-
φορά της, όµως, είναι ότι πρόκειται για µια 
αυτογόνιµη ποικιλία, που σηµαίνει ότι έχει 
πολύ καλή παραγωγή και σταθερή κάθε 
χρόνο» αναφέρει ο o Άρης Κωνσταντινίδης, 
διευθυντής πωλήσεων της Vitro Hellas. Ε-
πιπλέον όπως λέει ο ίδιος µπορεί και επικο-
νιάζει τη Ferragnes που είναι µια σηµαντι-
κή ποικιλία για την Ελλάδα, ενώ επειδή έ-
χει αναπτυχθεί στη χώρα µας είναι εγκλιµα-
τισµένη και αποτρέπει και τον κίνδυνο να α-
ποτελέσει µολυσµατικό παράγοντα». 

«Σκοπός µας είναι να πατεντάρουµε τη νέα 
ποικιλία, ώστε να διακινείται υπό το καθε-
στώς των δικαιωµάτων (royalties)», ανα-
φέρει ο κ. Κωνσταντινίδης, διευκρινίζο-
ντας πως «µόλις αποκτηθεί η πατέντα θα 
αποσαφηνιστεί και η πολιτική». Ήδη πά-

ντως, έχει αρχίσει να εκφράζεται ενδιαφέρον 
για την ποικιλία από πελάτες της επιχείρησης  η 
οποία έχει δώσει φυτά για την ανάπτυξη κτη-
µάτων έκτασης 300 στρµ. σε διάφορες περι-
οχές στη Β. Ελλάδα, τα οποία, όπως λέει ο κ. 
Κωνσταντινίδης, «πάνε πολύ καλά». Λ. ΛΙΑΜΗΣ

στράκι, το οποίο δια-
τηρείται φρέ-
σκο για έως 
και τέσσε-

εντός, είτε εκτός 

χείρησης είναι να 
προσθέσει 

α κ ό µ α 

κ α λ λ ι -
έργειας . 

Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ
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«EINAI ΤΕΛΙΚΑ ΔΙΑΣΚΕΔΑΣΤΙΚΟ ΝΑ ΤΡΩΣ ΦΡΟΥΤΑ» 

ΕΡΕΥΝΗΤΕΣ από το Πανεπιστήµιο του 
Bournemouth κατέληξαν στο συµπέρασµα ό-
τι τελικά η διαδικασία κατανάλωσης φρούτων 
µπορεί να είναι διασκεδαστική και ακριβώς αυ-
τός ο… «ψυχαγωγικός» χαρακτήρας, θα µπο-
ρούσε να λειτουργήσει ως κίνητρο για αναπτυ-
χθεί η συνήθεια του καθηµερινού φρούτου ακό-
µα και στα πιο…δύσκολα και άφαγα παιδιά. Ειδι-
κά στο Ηνωµένο Βασίλειο, οι τελευταίες διαπι-
στώσεις γύρω από τα µοτίβα της κατανάλωσης, 

δείχνουν πως µόνο ένα πολύ µικρό ποσοστό 
της νέας γενιάς, «ανέχεται» τη γεύση του φρέ-
σκου φρούτου. «Αυτό θα µπορούσε να αλλάξει 
αν τα σχολεία και οι επαγγελµατίες της υγείας α-
κολουθούσαν έναν τρόπο εκπαίδευσης που ε-
στιάζει στο διασκεδαστικό της υπόθεσης της κα-
τανάλωσης φρούτων» διαπιστώνει η Katherine 
Appleton, καθηγήτρια Ψυχολογίας στο εν λόγω 
πανεπιστηµιακό ίδρυµα, η οποία συντόνισε τη 
διαδικασία της έρευνας. 

AKTINΙΔΙΟ, ΜΗΛΟ  
ΚΑΙ ΕΣΠΕΡΙΔΟΕΙΔΗ, 
ΠΡΩΤΑ ΣΤΙΣ ΕΞΑΓΩΓΕΣ 
ΤΗΣ ΕΘΕΑΣ

ΤΟ ΦΘΙΝΟΠΩΡΟ θα είναι έτοιµη η εται-
ρεία Ελληνικές Συνεταιριστικές Εξαγω-
γές Α.Ε. (Cooperative Greek Exports), 
που θα συσταθεί από τους µεγαλύτε-
ρους συνεταιρισµούς της χώρας µε µε-
τοχικό κεφάλαιο 500.000 ευρώ και ιδρυ-
τικό φορέα την ΕΘΕΑΣ, η οποία έχει ανα-
λάβει να εκπονήσει χρηµατοοικονοµική 
µελέτη. Στο σχήµα σύµφωνα µε τον αντι-
πρόεδρο της ΕΘΕΑΣ, Χρήστο Γιαννακά-
κη, θα συµµετάσχουν ο Συνεταιρισµός 
«Πίνδος», η ΕΑΣ Αργολίδας, ο ΑΣ Βέροι-
ας – Venus Growers, ο Συνεταιρισµός 
Καλαβρύτων, η ΕΑΣ Καβάλας, η Παναι-
γιάλειος Ένωση, η ΕΑΣ Αγρινίου, ο ΑΣΕ-
ΠΟΠ Βελβεντού, η ΕΒΟΛ, ο ΑΣ Ζαγοράς 
– Ζαγορίν και ο Συνεταιρισµός Μαστιχο-
παραγωγών Χίου. Στόχος είναι η προώ-
θηση των συνεταιριστικών προϊόντων 
στο εξωτερικό στα πρότυπα αντίστοιχων 
συνεταιρισµών του εξωτερικού όπως εί-
ναι η ισπανική Anecoop, στην οποία συµ-
µετέχουν 73 συνεταιρισµοί. Εκτός από τα 
µεγαλύτερα συνεταιριστικά σχήµατα, θα 
έχουν δυνατότητα να εισέρχονται µετοχι-
κά στην εν λόγω εταιρεία και µικρότεροι 
συνεταιρισµοί αλλά και να αντισυµβάλλο-
νται µε την εταιρεία, υπογράφοντας σχε-
τική σύµβαση. Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Τα πρώτα προϊόντα που θα ξεκινήσουν να 
προωθούνται θα είναι εκείνα που παρου-
σιάζουν αντοχή κατά τη µεταφορά όπως 
το ακτινίδιο, το µήλο και τα εσπεριδοειδή.
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ΑΓΟΡΑ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΡΟ∆ΑΚΙΝΟ

ΟΛΗ Η ΕΥΡΩΠΗ  
ΨΑΧΝΕΙ ΡΟΔΑΚΙΝΟ 
ΣΤΑ ΕΓΧΩΡΙΑ 
ΚΤΗΜΑΤΑ

ΖΩΗΡΗ ΠΑΡΑΜΕΝΕΙ Η ΖΗΤΗΣΗ ΓΙΑ ΤΑ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΑ ΡΟ∆ΑΚΙΝΑ
ΤΟΥ ΚΑΜΠΟΥ ΤΗΣ ΠΕΛΛΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΗΜΑΘΙΑΣ, ΓΕΓΟΝΟΣ ΠΟΥ
ΣΥΝ∆ΥΑΣΤΙΚΑ ΜΕ ΤΗ ΠΕΡΙΟΡΙΣΜΕΝΗ ΦΕΤΙΝΗ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΚΡΑΤΑΕΙ
ΤΗΝ ΤΙΜΗ ΠΑΡΑΓΩΓΟΥ 20% ΠΑΝΩ ΑΠΟ ΤΗΝ ΠΕΡΣΙΝΗ   ΤΟΥ   Λ. ΛΙΑΜΗ

«Σ την περιοχή µας έχει συγκοµιστεί πά-
νω από το 30% της παραγωγής κι αυ-
τό που διαπιστώνουµε είναι πως έχου-

µε λιγότερα κιλά ανά στρέµµα, λόγω των απωλει-
ών από τα καιρικά φαινόµενα αλλά τα φρούτα εί-
ναι πιο ποιοτικά», τονίζει στo Fresher ο παραγω-
γός Νίκος Μηνάς από τα Καλύβια της Πέλλας.  Στα 
χνουδωτά επιτραπέζια ροδάκινα, για τα οποία ξε-
κινά η συγκοµιδή της ποικιλίας Gloria, όπως µας 
πληροφορεί, το εµπόριο προσφέρει στην περιο-
χή από 50 έως και 55 λεπτά το κιλό. Στα τελειώ-
µατα της Spring Bell και στη σταδιακή έναρξη συ-
γκοµιδής της Gloria είναι οι παραγωγοί επιτραπέ-
ζιου ροδάκινου και στα χωριά γύρω από το Αρσένι 
Πέλλας. «Σε κάποια κτήµατα τα δέντρα είναι φορ-
τωµένα και σε άλλα άδεια, ανάλογα µε το µικρο-
κλίµα της περιοχής και πώς τα έπιασε ο καιρός», 
επισηµαίνει ο παραγωγός Νίκος ∆ηµητριάδης. Ως 
προς τις τιµές που πιάνει το προϊόν, αναφέρει πως 
το εύρος είναι από 50 έως 65 λεπτά ανά κιλό, α-

νάλογα µε την ποιοτική τους κατηγορία. Στις ελλεί-
ψεις παραγωγής λόγω των χαλαζοπτώσεων και τη 
µειωµένη καρπόδεση που σηµειώθηκε σε πολλά 
κτήµατα της περιοχής, εστιάζει ο Αντώνης Νεστο-
ρόπουλος, πρόεδρος του Α.Σ. Κουλούρας και εκ-
φράζει την εκτίµηση πως το τονάζ φέτος είναι µι-
κρότερο κατά 30%-35%. «Αυτό έχει ως αποτέλε-
σµα να τραβάει το προϊόν καλύτερα φέτος απ' ό,τι 
την περσινή χρονιά όσον αφορά στις τιµές παρα-
γωγού, οι οποίες κατά µέσο όρο είναι αντίστοιχα 
υψηλότερες σε ποσοστό περίπου 20% από πέρ-
σι», µας ανέφερε ο κ. Νεστορόπουλος, σηµειώ-
νοντας πως ένα µεγάλο µέρος της παραγωγής 
φεύγει πλέον για εξαγωγή, ενώ καλή ροή υπάρ-
χει και στη ζήτηση από την εγχώρια αγορά.

Καλή ροή απορρόφησης
∆ύσκολη από άποψη διαχείρισης χαρακτηρίζει 
τη σεζόν κι ο παραγωγός Κώστας Μαρκοβίτης α-
πό την περιοχή της Ηµαθίας. «Ο συνδυασµός των 
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ΤΙΜΕΣ ΠΑΡΑΓΩΓΟΥ 
ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟΥ ΡΟ∆ΑΚΙΝΟΥ (ΕΥΡΩ / ΚΙΛΟ)

υψηλότερη 
από πέρυσι

20%
υψηλότερη 
από πέρυσι
υψηλότερη 
από πέρυσι
υψηλότερη 

20%

GLORIA SPRING BELL ΠΛΑΚΕ ΠΟΙΚΙΛΙΑ UFO4

0,50�0,55

0,50�0,65

0,70�1,0

βροχοπτώσεων, της υγρασίας και της ζέστης, προ-
κάλεσε προβλήµατα κι είδαµε απότοµα µαλακώ-
µατα στον καρπό και µονίλιες, που επηρέασαν ποι-
οτικά ένα µέρος της παραγωγής», ανέφερε χαρα-
κτηριστικά. Ο ίδιος σηµείωσε πως ως συνέπεια 
αυτής της κατάστασης, οι ποσότητες σε ροδάκινα 
και νεκταρίνια είναι φέτος µειωµένες, σε άλλες πε-
ριοχές περισσότερο και σε άλλες λιγότερο, γεγονός 
που επιτρέπει µια καλή ροή απορρόφησης από την 
αγορά και κρατά σε σχετικά ικανοποιητικά επίπε-
δα και τις τιµές που απολαµβάνουν οι παραγωγοί.
«Στα πλακέ ροδάκινα, της ποικιλίας UFO4, που εί-
ναι στα τελειώµατα της συγκοµιδής οι τιµές ξεκι-
νούν από 70 λεπτά το κιλό και φτάνουν έως και το 
1,0 ευρώ το κιλό, ανάλογα µε την ποιότητα και αν 
έχουν σηµάδια ή όχι από το χαλάζι. Στις υπόλοιπες 
ποικιλίες χνουδωτών ροδάκινων, κατά µέσο όρο 
οι τιµές κινούνται γύρω από τα 60 λεπτά το κιλό», 
µας είπε ο κ. Μαρκοβίτης, συµπληρώνοντας, πά-

ντως, πως από εδώ και εµπρός, στις µεσοόψιµες 
και υπερόψιµες ποικιλίες, που θα ακολουθήσουν 
στη συγκοµιδή, εάν δεν προκύψουν προβλήµα-
τα από τον καιρό, αναµένεται η παραγωγή που θα 
βγει στο εµπόριο να είναι ποιοτικά αναβαθµισµέ-
νη και να συνδυαστεί και µε µεγαλύτερα µεγέθη.
Καταστροφές σε δενδρώδεις καλλιέργειες και αντι-
χαλαζικά συστήµατα προστασίας προκάλεσε το ξαφ-
νικό µπουρίνι που έπληξε το Βελβεντό το τελευταίο 
Σαββατοκύριακο του Ιουνίου µε το τοπικό κλιµάκιο 
του ΕΛΓΑ να προχωρά στις εκτιµήσεις των ζηµιών».

ΣΤΑ 50-55 ΛΕΠΤΑ 
ΠΛΗΡΩΝΕΙ 
ΤΟ ΕΜΠΟΡΙΟ 
ΤΑ GLORIA

∆ύσκολη από άποψη διαχείρισης 
χαρακτηρίζει τη σεζόν στο επιτραπέζιο 

ροδάκινο ο παραγωγός Κώστας Μαρκοβίτης 
από την περιοχή της Ηµαθίας.
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ΑΓΟΡΑ ΚΑΡΠΟΥΖΙ

Μ ια συνθήκη µειωµένης προσφοράς, χα-
µηλών αποδόσεων και σταθερής ζήτη-
σης, ενισχύει το εµπορικό ενδιαφέρον 

στην παραγωγή καρπουζιού, όσο ενεργοποιείται 
παράλληλα και η εξαγωγή. Στην περιοχή των 50 λε-
πτών το κιλό φεύγουν από το χωράφι τα καρπού-
ζια στην περιοχή της Τριφυλλίας, ενώ στα γειτονικά 
κέντρα της Ηλείας, οι τιµές διαµορφώνουν τα 35 έ-
ως 45 λεπτά το κιλό για τα στρογγυλά Florida, όσο 

οι µακρόστενες ποικιλίες, οι αποκαλούµενες βαρέ-
λες, βρίσκονται πλέον στα 40 λεπτά.
Η ζήτηση δεν χαρακτηρίζεται µεγάλη, από έµπει-
ρους ανθρώπους της αγοράς, αλλά συνεπής. «∆εν 
τραβάνε περισσότερα απ’ όσα πέρυσι οι αγορές, 
απλά τώρα δεν υπάρχει αρκετό καρπούζι» εξηγεί 
ο Παναγιώτης Πασσάς, δραστήριος παραγωγός α-
πό την Αµαλιάδα, ο οποίος έχει βραβευτεί και ως 
Αγρότης της Χρονιάς το 2019 από την εφηµερίδα 
Agrenda. Σύµφωνα µε τον ίδιο, φέτος µπήκαν λι-
γότερα στρέµµατα καρπουζιού, κάτι το οποίο απο-
δίδεται στο αυξηµένο ρίσκο που εντοπίζεται σε ό-
λες τις κατηγορίες κηπευτικών εξαιτίας της έλλει-
ψης εργατικών χεριών. Με άλλα λόγια, αγωνία αρ-
κετών αγροτών ήταν να µην µείνουν τα χωράφια α-
συγκόµιστα εξαιτίας της αδυναµίας εύρεσης εργα-
τών γης και µε δεδοµένη την απαιτητική καλλιεργη-
τική δαπάνη, οι εκτάσεις περιορίστηκαν. Προβληµα-
τικές ήταν ωστόσο και οι αποδόσεις, εξαιτίας του και-
ρού, ο οποίος από το ξεκίνηµα της περιόδου, φάνηκε 
να δυσκολεύει καλλιεργητικά την κατάσταση. 

ΜΕ ΤΑ 50 ΛΕΠΤΑ ΤΟ ΚΙΛΟ 
ΝΑ ΟΡΙΖΟΥΝ ΤΑ ΥΨΗΛΑ
ΤΟΥ ΕΥΡΟΥΣ ΦΕΥΓΕΙ ΑΠΟ 
ΤΟ ΧΩΡΑΦΙ ΤΟ ΚΑΡΠΟΥΖΙ 
ΤOY   Π. ΓΚΟΓΚΟΥ

ΑΠΟΔΙΔΕΙ ΤΟ ΡΙΣΚΟ
ΠΙΟ ΛΙΓΕΣ ΠΟΣΟΤΗΤΕΣ, 
ΣΤΑΘΕΡΗ Η ΖΗΤΗΣΗ

ΒΑΡΕΛΕΣ ΣΕ ΓΕΡΜΑΝΙΑ & ΑΓΓΛΙΑ, FLORIDA ΣΕ ΙΤΑΛΙΑ
ΣΑΦΕΙΣ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΙΚΕΣ τάσεις αποτυπώνονται και από τις παραγγελίες που καταφθάνουν 
την τελευταία περίοδο στα παραγωγικά κέντρα της χώρας. Όπως αναφέρει στο  Fresher ο 
Παναγιώτης Πασσάς, οι Ιταλοί καταναλωτές δείχνουν ιδιαίτερη προτίµηση στις ποικιλίες 
που αποδίδουν στρογγυλά καρπούζια, µε τα Florida να κυριαρχούν στις παραγγελίες 
των εισαγωγέων. Από την άλλη, Γερµανία και Ηνωµένο Βασίλειο, καθώς και το υπόλοιπο 
πελατολόγιο του ελληνικού καρπουζιού από την Κεντρική και Βόρεια Ευρώπη, δείχνει να 
προτιµά τις µακρόστενες ποικιλίες, τις βαρέλες, όπως τις αποκαλούν οι παραγωγοί. 

ΤΙΜΗ ΠΑΡΑΓΩΓΟΥ ΚΑΡΠΟΥΖΙ

ΒΑΡΕΛΕΣ

FLORIDA

40

45

ΛΕΠΤΑ/ΚΙΛΟ

ΛΕΠΤΑ/ΚΙΛΟ
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ΑΓΟΡΑ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΑ ΝΤΟΜΑΤΑ

ΠΑΡΑΤΑΣΗ ΣΤΗΝ ΕΜΠΟΡΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆Ο ΠΟΛΛΩΝ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΩΝ
ΤΗΣ ΗΠΕΙΡΩΤΙΚΗΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ Ε∆ΩΣΕ Ο ΚΑΙΡΟΣ ΠΟΥ ∆ΥΣΚΟΛΕΨΕ
ΤΗΝ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ ΤΗΣ ΥΠΑΙΘΡΙΑΣ ΝΤΟΜΑΤΑΣ   ΤΟΥ Π. ΓΚΟΓΚΟΥ

ΚΟΝΤΑ ΣΤΟ ΕΥΡΩ  
ΚΡΑΤΑ ΤΗΝ ΤΙΜΗ  
Η ΜΙΚΡΗ ΠΡΟΣΦΟΡΑ

Μ ε τιµές που παραµένουν σε από-
σταση αναπνοής από το 1,0 ευ-
ρώ το κιλό εξακολουθούν να φεύ-

γουν από το χωράφι οι επιτραπέζιες ντο-
µάτες, µε τη ζήτηση και το εµπορικό κλίµα 
να είναι τέτοια που έδωσαν µια παράταση 
στην εµπορική περίοδο σε πολλά θερµο-
κήπια της ηπειρωτικής Ελλάδας. Μάλιστα, 
οι καιρικές συνθήκες συνέβαλαν σε αυτό, 
αφού καθυστέρησαν και δυσκόλεψαν την 
καλλιεργητική προσπάθεια για τις υπαίθρι-
ες ντοµάτες οι οποίες τις επόµενες εβδο-
µάδες αναµένεται να κυριαρχήσουν στην 
εγχώρια αγορά. 
Ο Αντώνης Παρασκευόπουλος, επικεφα-
λής της ∆ΑΟΚ Τριφυλλίας, περιγράφει µια 
εικόνα που θέλει να ευνοεί το σύνολο της 
παραγωγής κηπευτικών στην περιοχή του, 
η οποία έχει να κάνει και µε την περιορι-
σµένη προσφορά στο σύνολο της ΕΕ.
Όπως εξηγεί, τα στρέµµατα φέτος έχουν 
µειωθεί, εξαιτίας της αγωνίας για την εύ-

ρεση ικανού αριθµού εργατικών χεριών. 
Ταυτόχρονα, η ίδια συνθήκη διατηρεί σε υ-
ψηλά επίπεδα το κόστος της καλλιέργει-
ας, παρά την υποχώρηση που εµφάνισαν 
ορισµένα από τα εφόδια που αξιοποιούν 
οι παραγωγοί, συγκριτικά µε την περσινή 
καλλιεργητική περίοδο.

Κίνητρο για επιµελείς παραγωγούς
Σήµερα, η πρώτη ποιότητα επιτραπέζιας 
ντοµάτας, φεύγει από τα χέρια των παρα-
γωγών µε περίπου 90 λεπτά το κιλό, ένα 
επίπεδο τιµής που λειτουργεί ως κίνητρο 
για αρκετούς επιµελείς παραγωγούς.

Κλειστά θερµοκήπια στην ΕΕ
∆εν είναι όµως µόνο η δαπάνη της καλλι-
έργειας που συγκρατεί τις τιµές. Η ξηρασία 
στην Ισπανία και τα υψηλά λειτουργικά κό-
στη για τα θερµοκήπια της Κεντρικής, της 
Βόρειας και της Ανατολικής Ευρώπης, έ-
χουν περιορίσει σηµαντικά την προσφορά 

ΕΠΕΜΒΑΣΕΙΣ 
ΓΙΑ TUTA ΣΤΗ 
ΜΑΓΝΗΣΙΑ
ΟΠΩΣ ΑΝΑΦΕΡΟΥΝ οι γεωπόνοι 
του Περιφερειακού Κέντρου Προ-
στασίας Φυτών Βόλου, από τις συλ-
λήψεις των ακµαίων του εντόµου στο 
δίκτυο φεροµονικών παγίδων διαπι-
στώνεται ότι εµφανίζονται 200-300 
ακµαία/3ηµέρες/παγίδα στις πρώ-
ιµες καλλιέργειες και 70- 100 ακ-
µαία/3ηµερες/παγίδα στις όψιµες. 
Γι’ αυτό οι παραγωγοί καλούνται να 
προχωρήσουν σε επεµβάσεις µε κα-
τάλληλα εγκεκριµένα για την καλλι-
έργεια φυτοπροστατευτικά προϊόντα.   
Άλλωστε, ως γνωστό το καταστροφι-
κό µικρολεπιδόπτερο αποτελεί έναν 
διαρκή πονοκέφαλο για τους παρα-
γωγούς κηπευτικών στη χώρα τα τε-
λευταία χρόνια καθώς η αντιµετώπι-
σή του απαιτεί ταχύτητα και ακρίβεια. 
Προκαλεί τόσο άµεσες όσο και έµµε-
σες ζηµιές στα φυτά ντοµάτας. Οι ά-
µεσες ζηµιές στο καρπό γίνονται όταν 
οι προνύµφες τρέφονται στον καρπό 
και δηµιουργούν στοές καθιστώντας 
τον µη εµπορικό. Οι έµµεσες ζηµιές 
είναι αποτέλεσµα της καταστροφής 
των φύλλων και µίσχων, δηµιουργώ-
ντας προβλήµατα έµµεσα µέσω της 
νέκρωσης φύλλων και δραστική µεί-
ωση της φωτοσυνθετικής ικανότητας 
των φυταρίων ντοµάτας.  ΕΛΕΝΗ ∆ΟΥΣΚΑ

Ο ΕΧΘΡΟΣ TUTA ABSOLUTA 
ΣΤΗΝ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ ΝΤΟΜΑΤΑΣ

ΓΕΝΕΕΣ
ΕΤΗΣΙΩΣ10�12 

85% 
Ζηµιές από
Tuta Absoluta
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στις αγορές αυτές, ενώ ταυτόχρονα περι-
όρισαν τις πιέσεις στην εγχώρια αγορά, α-
φού όπως θα θυµούνται οι περισσότεροι, 
µεγάλο µέρος της εγχώριας ζήτησης κατά 
την καλοκαιρινή περίοδο, εξυπηρετούσαν 
παραγγελίες από την Πολωνία.
Η συνθήκη αυτή ενισχύει τόσο τη ζήτηση 
για ελληνική ντοµάτα από τις υπόλοιπες 
ευρωπαϊκές αγορές, όσο και τις αντιστά-
σεις των τιµών στην πίεση.

Η απουσία του τουρκικου προϊοντοσ
Ένας ακόµα παράγοντας που διευκολύ-
νει τη συντήρηση του υφιστάµενου εµπο-
ρικού κλίµατος στην επιτραπέζια ντοµάτα, 
είναι και η απουσία του τουρκικού προϊό-
ντος τόσο από την ελληνική αγορά, όσο και 

Αντώνης Παρασκευόπουλος, 
επικεφαλής της ∆ΑΟΚ Τριφυλλίας

από τις αγορές της Ανατολικής Ευρώπης. 
Σύµφωνα µε το ρεπορτάζ, φαίνεται πως η 
τουρκική παραγωγή, κατευθύνεται προς 
την αγορά της Ρωσίας, ήδη από πέρυσι, 
αφού η συνθήκη που διαµόρφωσε ο πό-
λεµος και η απήχηση αυτού στα εµπορι-
κά δεδοµένα των κηπευτικών, αφήνει εξ 
ολοκλήρου την ρωσική αγορά κατά προ-
τεραιότητα στην παραγωγή της Τουρκίας.

ΑΓΟΡΑ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΑΣ 
ΝΤΟΜΑΤΑΣ �ΕΥΡΩ/ΚΙΛΟ

ΙΟΥΛΙΟΣ

ΑΠΡΙΛΙΟΣ

ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ

1,00

0,90

1,30�1,50
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ΣΤΑΦΥΛΙΑΓΟΡΑ

ΑΠΟΤΥΠΩΜΑ ΚΑΙΡΟΥ 
ΡΥΘΜΙΣΤΗΣ ΤΩΝ ΤΙΜΩΝ  
ΣΤΟ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΣΤΑΦΥΛΙ

Ενθαρρυντικός 
παράγοντας πάντως 

για την προοπτική 
των τιµών είναι  

η µειωµένη 
προσφορά, τόσο 

στο εσωτερικό της 
χώρας, δεδοµένου 
του αποτυπώµατος 

που αφήνει πίσω του 
ο περονόσπορος, 

όσο και στο 
εξωτερικό.

ΜΙΑ ΑΚΟΜΗ ΑΠΑΙΤΗΤΙΚΗ ΧΡΟΝΙΑ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΖΟΥΝ ΟΙ ΠΑΡΑΓΩΓΟΙ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟΥ
ΣΤΑΦΥΛΙΟΥ ΜΕ ΑΣΤΑΘΜΗΤΟΥΣ ΠΑΡΑΓΟΝΤΕΣ ΝΑ ∆ΙΑΜΟΡΦΩΝΟΥΝ ΕΝΑ
ΑΠΟΘΑΡΡΥΝΤΙΚΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑ  ΤΟΥ ΠΕΤΡΟΥ ΓΚΟΓΚΟΥ
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ΑΠΟΤΥΠΩΜΑ ΚΑΙΡΟΥ 
ΡΥΘΜΙΣΤΗΣ ΤΩΝ ΤΙΜΩΝ 
ΣΤΟ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΣΤΑΦΥΛΙ

Πηγή» του κακού για τη δύσκολη χρονιά που 
καλούνται να αντιµετωπίσουν οι παραγωγοί 
επιτραπέζιου σταφυλιού αποτελεί ο καιρός 

που οδήγησε σε µια «πανδηµία περονόσπορου» µε 
σηµαντικές υποβαθµίσεις στην ποιότητα αλλά και 
αυξηµένη καλλιεργητική δαπάνη.  Οι βροχές, οι υ-
ψηλές υγρασίες και θερµοκρασίες, έρχονται ως συ-
νέχεια µιας καταστροφικής για πολλούς παραγω-
γούς, εµπορικής περιόδου, το 2022, που είδε τις 
µέσες τιµές για τους πιο εµπορικούς τύπους επι-
τραπέζιων σταφυλιών να κυµαίνονται µεταξύ των 
50 λεπτών και των 80 λεπτών. Μάλιστα αυτά τα ο-
ριακά επίπεδα τιµών που βρίσκονται στο σύνορο 
του break even, αφορούν σε ποικιλίες που είχαν 
«ακουστεί» αρκετά στο παρελθόν. 
Ενδεικτικό είναι το γεγονός ότι αρκετά σταφύλια 
δεν συγκοµίστηκαν καν πέρυσι, ειδικά σε ποικιλί-
ες όπως τα Italia, ενώ στη συνέχεια πολλά είναι τα 
κτήµατα που αφέθηκαν στην τύχη τους, κάτι που 

σε συνδυασµό µε τις καιρικές συνθήκες της φετι-
νής άνοιξης, δυσκόλεψαν το έργο και για τους επί-
µονους παραγωγούς που έτυχε να γειτνιάζουν µε 
παρατηµένα αµπέλια. 
Αν και ακόµα δεν υπάρχουν στην εγχώρια αγορά ό-
γκοι ικανοί να διαµορφώσουν τιµές, οι πρώτες πο-
σότητες προέρχονται από Κρήτη και Κόρινθο, µε τις 
ποικιλίες Prime και Starlight, ενώ στο τελευταίο 
στάδιο της ωρίµανσης είναι οι σουλτανίνες. Το ε-
µπόριο φέρεται να µην έχει ακόµα ξεκαθαρίσει τις 
προθέσεις του, αφού προς ακόµα δεν έχει ξεκινήσει 
η εξαγωγή.  Όπως µεταφέρει στο Fresher  ο Νίκος 
Μαυρίδης, επικεφαλής της Οµάδας Παραγωγών α-
πό την Καβάλα, Simvolo, αν και υπάρχει φέτος µια 
αποκλιµάκωση σε έξοδα που σχετίζονται µε τα µε-
ταφορικά και τις συσκευασίες, η καλλιεργητική δα-
πάνη µέχρι ένα βαθµό διατηρήθηκε στα αντίστοιχα 
µε τα περσινά επίπεδα, µε τις όποιες υποχωρήσει 
στις τιµές των λιπασµάτων, να ισοσταθµίζονται από 

τις αυξηµένες φροντίδες και ανάγκες φυτοπροστα-
σίας που προέκυψαν εξαιτίας του καιρού. 
Επίσης, σε υψηλά επίπεδα παραµένουν και τα µε-
ροκάµατα, µε τη χρονιά φέτος να διακυβεύει εν 
πολλοίς τη δυναµική της καλλιέργειας στη χώρα, η 
οποία οµολογουµένως βρίσκεται σε πτωτικό κανά-
λι. Ενθαρρυντικός παράγοντας πάντως για την προ-
οπτική των τιµών είναι η µειωµένη προσφορά, τό-
σο στο εσωτερικό της χώρας, δεδοµένου του α-
ποτυπώµατος που αφήνει πίσω του ο περονόσπο-
ρος, όσο και στο εξωτερικό. Το ρεπορτάζ αναφέ-
ρει ότι οι βασικοί ανταγωνιστές του ελληνικού ε-
πιτραπέζιου σταφυλιού, δυσκολεύονται να συλλέ-
ξουν τις ποσότητες που θα ήθελαν, αφού από τη 
µία η Ισπανία αντιµετωπίζει ακόµα και τώρα προ-
βλήµατα ξηρασίας, ενώ από την άλλη η καλλιέρ-
γεια στην Ιταλία ήρθε, όπως και στην Ελλάδα, αντι-
µέτωπη µε ακραία καιρικά φαινόµενα που οδήγη-
σαν σε ζητήµατα µε τον περονόσπορο. 

ΜΕΣΗ ΤΙΜΗ ΠΑΡΑΓΩΓΟΥ 2022
ΣΕ ΒΑΣΙΚΕΣ ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟΥ 
ΣΤΑΦΥΛΙΟΥ (ΛΕΠΤΑ/ΚΙΛΟ)

ITALIA ARRAS THOMSON

50 

90
80

ΓΙΑ «ΠΑΝΔΗΜΙΑ 
ΠΕΡΟΝΟΣΠΟΡΟΥ» 
ΚΑΝΟΥΝ ΛΟΓΟ 
ΟΙ ΠΑΡΑΓΩΓΟΙ 
ΠΟΥ ΑΥΞΑΝΕΙ ΤΗΝ 
ΚΑΛΛΙΕΡΓΗΤΙΚΗ 
ΔΑΠΑΝΗ

Το εµπόριο φέρεται να µην έχει ακόµα ξεκα-
θαρίσει τις προθέσεις του για φέτος, αφού 
προς ακόµα δεν έχει ξεκινήσει η εξαγωγή. 

ME 4.000 ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ ΚΑΙ 
ΠΑΤΕΝΤΑΡΙΣΜΕΝΕΣ ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ
ΘΕΤΙΚΕΣ ΠΡΟΟΠΤΙΚΕΣ για την παραγω-
γή επιτραπέζιου σταφυλιού στη Βόρεια Ελ-
λάδα δηµιουργεί η επένδυση που βρίσκεται 
σε τροχιά υλοιποίησης από την Karsten UK, 
σε επίπεδο εµπορικής δραστηριότητας. Βα-
σική προϋπόθεση ότι θα προηγηθεί αναδιάρ-
θρωση των αµπελώνων στις περιοχές που έ-
χουν επιλεγεί κι αντικατάσταση των υφιστά-
µενων ποικιλιών, µε νέες πατενταρισµένες, 
που έχουν ζήτηση από τις αγορές, αλλά και 

µε την ανάπτυξη εντελώς νέων αµπελώνων.  
«Το business plan που έχουµε εκπονήσει είναι 
να φτάσουµε συνολικά στα 4.000 στρέµµατα, 
ανεπτυγµένα σε διάφορες περιοχές στη Βό-
ρεια Ελλάδα, σε βάθος 5 ετών, µε τη βοήθεια 
τοπικών συνεργατών», τόνισε o ∆ηµήτρης 
Θεοδώρου, senior procurement manager 
της Karsten UK, ο οποίος έχει αναλάβει και 
«τρέχει» το επενδυτικό πλάνο της επιχείρη-
σης στην Ελλάδα.
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ΕΩΣ 3 ΕΥΡΩ ΤΟ ΚΙΛΟ ΠΙΑΝΕΙ 
ΤΟ ΛΙΓΟΣΤΟ ΦΕΤΟΣ ΚΕΡΑΣΙ

ΣΕ ΑΝΑΖΗΤΗΣΗ κερασιών επιδίδεται το ε-
µπόριο αυτή την περίοδο και πληρώνει α-
πό 2,5 έως και 3 ευρώ το κιλό, για την καλή 
ποιότητα, αλλά οι ποσότητες του προϊόντος 
είναι περιορισµένες και δεν επαρκούν τελι-
κά για να καλύψουν τις ανάγκες της αγοράς. 
«Παραγωγός που συγκόµιζε 2,5 – 3 τόνους 
στο κτήµα του, φέτος µαζεύει 600-700 κι-
λά κερασιού. Προϊόν δεν υπάρχει πολύ και 
γι’ αυτό οι τιµές έχουν αυξηθεί σε αυτά τα 
επίπεδα», επισηµαίνει µεταξύ άλλων ο πα-
ραγωγός Νίκος Θεοδώρου από την Άρνισ-
σα Πέλλας, προσθέτοντας πως «οι έµπο-
ροι ψάχνουν προϊόν αλλά δυσκολεύονται 
να βρουν φέτος, οι βροχοπτώσεις προκά-
λεσαν σκασίµατα και ποιοτικά προβλήµατα 

σε µεγάλο µέρος της παραγωγής». Για «µα-
κράν τα λιγότερα κιλά της τελευταίας δεκα-
ετίας», κάνει λόγο από τη δική του πλευρά 
του ο γεωπόνος Βαγγέλης Μάινος, από την 
Έδεσσα, σηµειώνοντας πως οι πραγµατικά 
υψηλές τιµές της φετινής εµπορικής σεζόν 
που απολαµβάνει το προϊόν δεν είναι ικανές 
να αντισταθµίσουν την απώλεια εισοδήµα-
τος των παραγωγών του προϊόντος, αφού η 
τελική συγκοµιδή τους είναι πολύ λιγότερα 
κιλά. Ο ίδιος θύµισε πως η περιοχή της Πέλ-
λας καλλιεργεί περί τα 120.000 στρέµµατα 
µε κεράσια, εκ των οποίων το 65% βρίσκε-
ται στο δήµο Έδεσσας, ενώ ως νοµός αντι-
προσωπεύει το 70% της καλλιέργειας σε 
πανελλαδικό επίπεδο.  
   ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

ΚΛΕΙΝΕΙ ΜΕ ΘΕΤΙΚΟ ΠΡΟΣΗΜΟ  
ΓΙΑ ΟΣΟΥΣ ΕΙΧΑΝ ΤΟΝΑΖ

ΠΕΡΙΖΗΤΗΤΑ, πλην, όµως, λίγα ήταν φέ-
τος τα ελληνικά βερίκοκα. Η σεζόν εµπο-
ρικά ετοιµάζεται να «ρίξει αυλαία» και το 
«ταµείο» δείχνει πως όσοι παραγωγοί εί-
χαν τονάζ στα κτήµατά τους βάζουν θετι-
κό πρόσηµο στη χρονιά, καθώς το εµπόριο 
πλήρωσε καλύτερα από πέρσι το προϊόν. 
Στα παραγωγικά κέντρα της Πελοποννή-
σου η χρονιά ξεκίνησε µε τιµές από 1,0 ευ-
ρώ, κάποια στιγµή ξεπέρασε τα 2,0 ευρώ 
το κιλό και λίγο πριν το κλείσιµο της συ-
γκοµιστικής περιόδου, που αναµένεται α-
πό ηµέρα σε ηµέρα, «παίζουν» από τα 1,50 
έως και 1,70 ευρώ το κιλό. «Για πάνω από 
το 50% της παραγωγής οι εµπορικές πρά-
ξεις έγιναν µεταξύ του 1,0 και των 1,30 ευ-

ρώ το κιλό, που είναι ικανοποιητικό επίπε-
δο, ενώ και στο βιοµηχανικό Μπεµπέκου 
η µεταποίηση πλήρωσε 0,50 ευρώ το κιλό. 
Το πρόβληµα, ωστόσο, είναι πως τα βερί-
κοκα φέτος στην περιοχή ήταν λιγότερα έ-
ως και 40%, λόγω προβληµάτων που προ-
κάλεσαν ο ήπιος χειµώνας και οι παγετοί 
της άνοιξης», σηµειώνει στο Fresher ο Μι-
χάλης Ζέρβας, από τον Αγροτικό Συνεται-
ρισµό Μέλισσας στο Άργος Πελοποννή-
σου. Παρόµοια η εικόνα και σε Χαλκιδική, 
Πέλλα και Ηµαθία, µε τιµές από 0,60 έως 
1,20 ευρώ το κιλό, ανάλογα µε την ποιότη-
τα και 0,50 ευρώ στο βιοµηχανικό. Και εδώ 
όµως η παραγωγή είναι σηµαντικά µειω-
µένη, λόγω παγετού και χαλαζοπτώσεων.  
   ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

ΜΕ 1,10 ΤΑ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ,  
ΣΤΑ 50 ΛΕΠΤΑ ΤΑ ΥΠΑΙΘΡΙΑ

ΣΕ ΠΡΩΤΟΦΑΝΗ επίπεδα τιµών έφτασε η φε-
τινή παραγωγή πεπονιών, µε την αγορά να 
πληρώνει µέχρι και 1,10 ευρώ το κιλό για τις 
πρώιµες ποικιλίες, προτού διορθώσει προς 
τα 50 λεπτά, καθώς αυξήθηκε η παρουσία 
της υπαίθριας καλλιέργειας. Ακόµα και σε 
αυτά τα επίπεδα, οι τιµές παραµένουν 100% 
πάνω συγκριτικά µε τα χαµηλά των 20 και 25 
λεπτών το κιλό που ακούγονταν στα παρα-
γωγικά κέντρα της Ν. Ελλάδας την αντίστοι-
χη περίοδο πέρυσι. Συγκεκριµένα, το εµπό-
ριο πληρώνει πλέον από 40 µέχρι 50 λεπτά 
το κιλό για τα καλά πεπόνια, σε µια συνθή-
κη που θέλει µικρή προσφορά και σταθερά 
καλές ροές απορρόφησης του προϊόντος. Οι 
χαµηλές τιµές πέρυσι, σε συνδυασµό µε τις 

πρακτικές δυσκολίες που συνεπάγεται η α-
πουσία ικανού αριθµού εργατών γης, απο-
θάρρυναν αρκετούς παραγωγούς. Τα µειω-
µένα στρέµµατα υπερτονίζονται από τις µει-
ωµένες αποδόσεις. Οι υψηλές θερµοκρασί-
ες και οι υγρασίες την ηµέρα και οι  χαµηλές 
θερµοκρασίες τη νύχτα, ενεργοποίησαν µια 
διαδικασία που οι γεωπόνοι χαρακτηρίζουν 
ως «ξαφνικό θάνατο» στην καλλιέργεια των πε-
πονιών, αφού τα φυτά απέβαλαν τον καρπό µε 
αποτέλεσµα οι αποδόσεις στα θερµοκήπια να υ-
ποχωρήσουν στους 2,5 τόνους έναντι των 5 τό-
νων σε µια φυσιολογική χρονιά. Αντίστοιχα και 
στα υπαίθρια πεπόνια, οι παραγωγές βρίσκονται 
στους 3 τόνους έναντι των 4 τόνων που υποδει-
κνύει η εµπειρία των τελευταίων ετών.  
   ΠΕΤΡΟΣ ΓΚΟΓΚΟΣ

Οι έµποροι ψάχνουν κεράσι αλλά δυσκολεύονται να 
βρουν αφού οι βροχοπτώσεις προκάλεσαν σκασίµατα και 
ποιοτικά προβλήµατα σε µεγάλο µέρος της παραγωγής.

Έως 40% λιγότερα ήταν τα βερίκοκα στα παραγωγικά 
κέντρα της Πελοποννήσου, λόγω προβληµάτων  
που προκάλεσαν οι καιρικές συνθήκες.

Tα δεσίµατα στα πεπόνια δεν πήγαν καθόλου 
καλά, ενώ αρκετές ήταν και οι ζηµιές από 
έντονες βροχοπτώσεις και το χαλάζι.
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ΒΛΕΠΕΙ ΠΑΝΩ ΑΠΟ 20 ΛΕΠΤΑ 
ΤΟ ΚΕΦΑΛΙ ΦΕΤΟΣ ΤΟ ΣΚΟΡΔΟ

ΕΝ ΟΨΕΙ των πρώτων εµπορικών πράξεων 
πάνω από 20 λεπτά ανά «κεφάλι» για την υ-
ψηλή ποιοτική κατηγορία µπαίνει ο πήχης 
της τιµής για το ελληνικό σκόρδο, που ση-
µαδεύτηκε από τις καιρικές συνθήκες και 
τη σηµαντική µείωση των εκτάσεων. Ή-
δη για τα σκόρδα της πρώιµης παραγωγής 
του Πλατυκάµπου Λάρισας το εµπόριο έχει 
πληρώσει 18 λεπτά έναντι 16-17 αντίστοιχα 
πέρυσι. «Το ενδιαφέρον είναι ζωηρό και ευ-
ελπιστούµε πως θα πιάσουµε αυτή την τι-
µή, καθώς πέραν της φηµισµένης ποιότητας 
των σκόρδων µας, η παραγωγή είναι µειω-
µένη» τονίζει ο Γιάννης Κουκούτσης, πρό-
εδρος του ΑΣ  Πλατυκάµπου. Από άποψη 
στρεµµατικών αποδόσεων η χρονιά χαρα-

κτηρίζεται µέτρια, µε το «στήσιµο» να προσ-
διορίζεται στα 800 κιλά έναντι ενός τόνου.
Παρόµοια είναι η εικόνα και στο παραγω-
γικό κέντρο της Νέας Βύσσας, στον Έβρο, 
όπου οι πρώτες εµπορικές πράξεις, όπως ε-
νηµερώνει ο Βασίλης Χαντιρίδης, υπεύθυνος 
του συσκευαστηρίου στον ΑΣΠΕΕ Σκόρδου Ν. 
Βύσσας αναµένονται τις επόµενες ηµέρες. «Οι 
περισσότερες πωλήσεις θα γίνουν στο πρώτο 
δεκαήµερο του Ιουλίου, οπότε δεν έχουµε α-
κόµη εικόνα για τις τιµές. Πάντως, σε κάποιες 
περιπτώσεις µεµονωµένων παραγωγών από 
το χωριό, έγιναν συναλλαγές µε το ελεύθερο 
εµπόριο και ακούστηκαν τιµές για 18 λεπτά το 
κεφάλι, που µεταφράζεται σε 1,80 - 2 ευρώ το 
κιλό» µας ανέφερε ο κ. Χαντιρίδης».
   ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

ΟΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΦΕΡΝΟΥΝ 
ΣΥΜΦΟΡΗΣΗ ΣΤΗΝ ΑΓΟΡΑ

ΜΕΧΡΙ ΚΑΙ ΠΑΝΩ από ένα ευρώ έγραψε το 
κοντέρ στις τιµές παραγωγού στις µελιτζά-
νες, µε την τιµή ωστόσο να υποχωρεί τις τε-
λευταίες ηµέρες, καθώς βγαίνει στην αγορά 
η υπαίθρια παραγωγή, αλλά και οι λεγόµε-
νες βιοµηχανικές. Οι τελευταίες πράξεις µε-
τά τη διόρθωση, πληρώνουν τα 50 λεπτά το 
κιλό στις τσακώνικες, τιµή που εξακολουθεί 
να διατηρεί το ενδιαφέρον των παραγωγών.
Η ζήτηση τόσο από την εγχώρια αγορά, ό-
σο και από την εξαγωγή είναι µεγάλη, αφού 
η προσφορά είναι περιορισµένη στις σηµα-
ντικότερες αγορές στις οποίες κατευθύνε-
ται η εγχώρια παραγωγή. Παράγοντας απο-
σταθεροποίησης των τιµών, είναι σύµφωνα 
µε το ρεπορτάζ, η κατεύθυνση προς τα συ-

σκευαστήρια και τις λαχαναγορές της πα-
ραγωγής που προοριζόταν για τη βιοµηχα-
νία µεταποίησης και την παρασκευή τουρ-
σιών και άλλων συναφών προϊόντων. Οι τι-
µές των 50 λεπτών κάνουν πολλούς παρα-
γωγούς, ειδικά σε περιοχές της Μεσσηνίας, 
να παραδίδουν µεγάλο τονάζ που θα πήγαινε 
στα εργοστάσια έναντι των 20 λεπτών το κιλό. 
Η συνθήκη αυτή καθώς αυξάνεται η παρου-
σία των υπαίθριων µελιτζάνων, είναι ικανή να 
προκαλέσει µια συµφόρηση στην αγορά, ω-
στόσο τότε θα ενεργοποιηθούν και τα φίλτρα 
ποιότητας, που σε συνδυασµό µε µια πιθανή 
υποχώρηση των τιµών, θα µπορούσαν να κα-
τευθύνουν εκ νέου στις γραµµές παραγωγής 
της µεταποίησης τις βιοµηχανικές µελιτζάνες. 
  ΠΕΤΡΟΣ ΓΚΟΓΚΟΣ

ΜΕ ΧΑΜΗΛΕΣ ΑΠΟΔΟΣΕΙΣ 
ΣΤΑΘΕΡΑ ΣΤΑ ΥΨΗΛΑ ΕΥΡΟΥΣ
ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΟΧΗ του ενός ευρώ φεύγουν οι 
τελευταίες θερµοκηπιακές πιπεριές, µε την 
συνθήκη των ανεβασµένων τιµών στην άνω 
πλευρά του εύρους να φαίνεται ότι θα διατη-
ρηθεί και στις υπαίθριες. Το ψαλίδισµα στα 
στρέµµα, σε συνδυασµό µε τις µειωµένες α-
ποδόσεις εξαιτίας των καιρικών συνθηκών 
της άνοιξης και του Ιουνίου, είχαν ως απο-
τέλεσµα µια πραγµατικά µειωµένη προσφο-
ρά συγκριτικά µε το σύνηθες των τελευταίων 
ετών, ενώ ταυτόχρονα µειωµένη είναι η δι-

αθεσιµότητα από τα παραγωγικά κέντρα της 
υπόλοιπης Ευρώπης, κάτι που παρατηρεί-
ται σε όλη τη γκάµα των κηπευτικών. Ειδικά 
στην περίπτωση των πιπεριών Φλωρίνης, οι 
εικόνες από τα κτήµατα προΐδεάζουν για µει-
ωµένες αποδόσεις. Στα παραγωγικά κέντρα 
της Νότιας Ελλάδας, η δροσιά των νυχτερι-
νών ωρών και η εναλλαγή σε υψηλές θερ-
µοκρασίες κατά τη διάρκεια της ηµέρας, προ-
κάλεσαν εγκαύµατα στις πιπεριές, υποβαθµί-
ζοντας σηµαντικά τις ποιότητες. Σε γενικές 
γραµµές πάντως, η χρονιά φαίνεται να αντα-
µείβει τους συνεπείς παραγωγούς, µε τη ζή-
τηση να είναι ενισχυµένη αποδίδοντας σε τι-
µές που βελτιώνουν αισθητά το οικονοµικό 
αποτέλεσµα των εκµεταλλεύσεων.  
   ΠΕΤΡΟΣ ΓΚΟΓΚΟΣ

Συρρίκνωση των εκτάσεων που καλλιεργούνται µε 
σκόρδο παρατηρείται τόσο στο παραγωγικό κέντρο 
του Πλατύκαµπου Λάρισας, όσο και στον Έβρο.

Η προσφορά είναι περιορισµένη στις πιο 
σηµαντικές αγορές στις οποίες κατευθύνεται 
η εγχώρια παραγωγή µελιτζάνας. 

Το ψαλίδισµα στα στρέµµα, σε συνδυασµό µε τις 
µειωµένες αποδόσεις εξαιτίας του καιρού, είχαν 
ως αποτέλεσµα πραγµατικά µειωµένη προσφορά.

Τιµές αγροτικών 
προϊόντων

Ζήτηση στην αγορά
Εκτιµήσεις παραγωγής

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ
ΠΕΤΡΟΣ ΓΚΟΓΚΟΣ
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ΒΡΙΣΚΕΙΣ ΣΤΗ ΓΕΥΣΗ  
Ο,ΤΙ ΔΙΝΕΙΣ ΣΤΟ ΧΩΡΑΦΙ

Α ρχές Ιουνίου το Fresher συνάντησε την οικογένεια 
Συµεωνίδη σε ένα από τα κτήµατά της στην Ηµα-
θία να συγκοµίζει βερίκοκα. ∆εύτερης γενιάς πα-

ραγωγός ο Μάκης Συµεωνίδης, καθώς πήρε τη σκυτάλη 
της εκµετάλλευσης από τον πατέρα του, ο οποίος ασχο-
λούνταν πάντα µε τα φρούτα και τα λαχανικά κι ήταν ε-
κείνος που αποφάσισε, γύρω στο 1970, να πάψει να δίνει 
την παραγωγή του στο εµπόριο και να τη διαθέτει χωρίς 
διαµεσολάβηση στον καταναλωτή, για καλύτερο εισόδη-
µα. Σήµερα η οικογενειακή εκµετάλλευση, το Κτήµα Συ-
µεωνίδη, εκτείνεται σε 60 στρέµµατα και διαθέτει, εκτός 
από βερίκοκα, ροδάκινα, νεκταρίνια, λωτούς, δαµάσκηνα, 
αλλά κι αρακάδες, µπάµιες, πράσα και σπανάκια, που τα 
καλλιεργούνται το χειµώνα. «∆εν καθόµαστε σχεδόν κα-
µία εποχή του χρόνου», αναφέρει ο ίδιος ενώ πολύτιµοι 
συνοδοιπόροι σε όλη την προσπάθεια είναι η σύζυγός του 
Ρούλα και τα δύο παιδιά τους, Ελένη και Θεοχάρης. 
Σε ό,τι αφορά τη διάθεση των προϊόντων, τα τελευταία 
σχεδόν 40 χρόνια ο παραγωγός Μάκης Συµεωνίδης, 
τρεις φορές την εβδοµάδα, άγρια χαράµατα, φορτώνει 
το φορτηγάκι του µε φρέσκα φρούτα και ζαρζαβατικά 
που παράγει και µαζί µε τη σύζυγό του στήνουν τον πά-
γκο τους σε διάφορες λαϊκές αγορές στη Μακεδονία.
Η επιλογή της οικογένειας να αυτοδιαχειρίζεται εµπορικά τα 
προϊόντα που καλλιεργεί σε κτήµατά της στην Ηµαθία, τους 
φέρνει σε απευθείας επαφή µε τον τελικό καταναλωτή και ε-
πειδή, στο πέρασµα των ετών, µε πολλούς πελάτες, πλέον, 
έχουν αναπτύξει διαπροσωπική σχέση, έχουν έναν λόγο πα-
ραπάνω, όπως λένε, να προσέχουν τι θα τους πουλήσουν. 

Προετοιµάζοντας τη διάδοχη κατάσταση 
«Το συνέχισα και εγώ και, πλέον, έχουµε βάλει στην εκ-
µετάλλευση και τα παιδιά µας», τονίζει ο Μάκης Συµε-
ωνίδης και δεν κρύβει ότι ήδη έχει αρχίσει να προε-
τοιµάζει τη διάδοχη κατάσταση, βγάζοντας µπροστά τον 
γιο του Θεοχάρη. «Σκέφτοµαι να µεγαλώσω την εκµε-
τάλλευση. Έχουµε βρει ένα χωράφι 12 στρέµµατα, κο-
ντά σε αυτό που βρισκόµαστε σήµερα και το σχέδιό µου 
είναι να φυτέψω δέντρα, κάποιες από τις υφιστάµενες, 
αλλά και κάποιες νέες ποικιλίες, µε το βάρος να πέφτει 

στο βερίκοκο», µας λέει ο Θεοχάρης Συµεωνίδης. Όπως 
επισηµαίνει, «ποντάρουµε πολύ σε αυτό το προϊόν. Εί-
ναι µια καλλιέργεια την οποία έχουµε µάθει καλά, κα-
θώς την ασκούµε εδώ και 17 χρόνια. Εδώ που είµαστε 
τώρα έχουµε 12 στρέµµατα, στα οποία καλλιεργούµε 26 
διαφορετικές ποικιλίες από βερίκοκα».

Πολύτιµος συνεργάτης 
τα προϊόντα Timac Agro | ΛΥ∆Α
Καθοριστικό ρόλο στο αποτέλεσµα που επιτυγχάνουν, 
οπτικά, αλλά και γευστικά στα προϊόντα τους, όπως α-
ναφέρουν πατέρας και γιος, παίζει το κοµµάτι της θρέ-
ψης. «Θέλω τα φυτά να τα ταΐζω, να κάνω ποιότητες, εί-
ναι το απωθηµένο µου», επισηµαίνει ο Μάκης Συµεωνί-
δης και την τακτική αυτή εφαρµόζει και ο Θεοχάρης, ο ο-
ποίος προχωρά ένα βήµα παραπέρα και είναι δεκτικός και 
σε πιο εξειδικευµένες λύσεις. «Συνεργαστήκαµε µε το κα-
τάστηµα της Fytofarm του Ν. Νικολαΐδη στην Πατρίδα και 
µας πρότειναν για τη θρέψη προϊόντα της Timac Agro | ΛΥ-
∆Α, η οποία ήταν γνωστή στον πατέρα µου για τα εξειδι-
κευµένα προϊόντα θρέψης που διαθέτει» συµπληρώνει ε-
νόσω µας προσφέρει να δοκιµάσουµε ένα ευµέγεθες βε-
ρίκοκο, τονίζοντας µε αυτοπεποίθηση για τη δουλειά του: 
«∆εν έχετε ξαναφάει τέτοιο ποιοτικό βερίκοκο».

¶ΘΕΛΩ ΝΑ ΚΑΝΩ ΠΟΙΟΤΗΤΕΣ̧  ΤΟΝΙΖΕΙ ΜΕ ΣΗΜΑΣΙΑ Ο ΜΑΚΗΣ ΣΥΜΕΩΝΙ∆ΗΣ, ∆ΕΥΤΕΡΗΣ 
ΓΕΝΙΑΣ ΠΑΡΑΓΩΓΟΣ ΑΠΟ ΤΗΝ ΗΜΑΘΙΑ, ΠΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΤΟΥ ¶ΤΡΕΧΕΙ¸ ΜΙΑ
ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗ 60 ΣΤΡΕΜΜΑΤΩΝ ΜΕ ΕΜΦΑΣΗ ΣΤΟ ΒΕΡΙΚΟΚΟ TΟΥ ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ

«ΘΕΛΩ ΤΑ ΦΥΤΑ 
ΝΑ ΤΑ ΤΑΪΖΩ  
ΝΑ ΚΑΝΩ  
ΠΟΙΟΤΗΤΕΣ»
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ΤΑ ΔΕΝΔΡΩΔΗ 
ΘΕΛΟΥΝ  

ΣΚΕΨΗ ΕΞΩ  
ΑΠ’ ΤΟ ΚΟΥΤΙ

ΤΙΣ ΒΑΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΗΜΕΡΑ ΤΗΣ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΚΗΣ
ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗΣ ΜΕ ∆ΕΝ∆ΡΩ∆ΕΙΣ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΕΣ ΠΕΡΙΠΟΥ

600 ΣΤΡΕΜΜΑΤΩΝ ΠΟΥ ∆ΙΕΥΘΥΝΕΙ, ΩΣΤΕ ΝΑ ΠΡΟΛΑΒΕΙ
ΤΙΣ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΚΑΙ ΟΧΙ ΝΑ ΤΙΣ ΚΥΝΗΓΑ, ΕΠΙΧΕΙΡΕΙ

Ο ΠΑΡΑΓΩΓΟΣ ΓΙΩΡΓΟΣ ΤΑΞΙ∆ΗΣ ΑΠΟ 
ΤΟΥΣ ΠΥΡΓΟΥΣ ΕΟΡ∆ΑΙΑΣ  ΤΟΥ ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ

Α 
γρότης τρίτης γενιάς από τους Πύργους Εορδαίας, εκεί που το κεράσι και το µήλο εί-
ναι συνώνυµο της ποιότητας, έχοντας ως εκπαιδευτικό υπόβαθρο τη Γεωπονική επι-
στήµη, ο παραγωγός Γιώργος Ταξίδης ξέρει να «διαβάζει» τα µηνύµατα των καιρών 

και προσπαθεί έγκαιρα να προετοιµάζεται. Σε αυτή την κρίσιµη καµπή για τους Έλληνες αγρότες, όπως 
αναφέρει σε συνέντευξή του στο «Fresher», προσπαθεί να διαφοροποιηθεί από το σύνολο και να κοι-
τάξει τα πράγµατα έξω από το… κουτί. Στο πλαίσιο αυτό έχει θέσει, ήδη, σε εφαρµογή ένα πλάνο στα-
διακής «στροφής» της εκµετάλλευσης των περίπου 600 στρεµµάτων προς την ενασχόληση µε το βιο-
µηχανικό κεράσι, ώστε να ανταποκριθεί αφενός στα θέλω της µεταποιητικής βιοµηχανίας και αφετέ-
ρου να επιλύσει το µεγαλύτερο ίσως πρόβληµα που αντιµετωπίζει σήµερα ο πρωτογενής τοµέας, µε 
την έλλειψη εργατικών χεριών. Ταυτόχρονα, έχει ξεκινήσει και την αναδιάρθρωση παλαιών ποικιλιών 
στο µήλο, προκειµένου να προσαρµοστεί έγκαιρα στις νέες καταναλωτικές τάσεις.
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΓΙΩΡΓΟΣ ΤΑΞΙ∆ΗΣ

ΚΑΘΕ 100 
ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ 
ΔΕΝΔΡΩΔΟΥΣ 
ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ 
ΠΡΟΫΠΟΘΕΤΟΥΝ 
ΕΝΑ ΞΕΧΩΡΙΣΤΟ 
ΤΡΑΚΤΕΡ

Πώς διαρθρώνεται καλλιεργητικά η οικογε-
νειακή σας εκµετάλλευση;
Οι βασικές καλλιέργειες είναι τα κεράσια και τα 
µήλα, καθώς τις ευνοεί το υψόµετρο του χωριού 
µας, το οποίο είναι χτισµένο στα περίπου 700-
800 µέτρα από τη θάλασσα. Τα κεράσια καλλι-
εργούνται σε σχεδόν 300 στρέµµατα, άλλα 200 
στρέµµατα είναι οι µηλιές, έχουµε επίσης και λί-
γα στάρια και κριθάρια, καθώς και ένα µικρό, σε 
σχέση µε το παρελθόν, φυτώριο, µε το οποίο κα-
λύπτουµε τις ανάγκες µας και ορισµένων 4-5 
στενών φίλων, για την ανάπτυξη καινούργιων 
ποικιλιών που βγαίνουν τώρα στην αγορά.

Υπήρχε παράδοση στην οικογένεια, ως προς την 
ενασχόληση µε τις δενδρώδεις καλλιέργειες;
Τα θεµέλια για τη δηµιουργία της εκµετάλλευσης 
τα έβαλε ο παππούς. Αρχικά µε κάτι λίγα στρέµ-
µατα, κάτι κλήρους που είχαν δώσει µε τους α-
ναδασµούς. Όσο προχωρούσαν τα χρόνια αγόρα-
ζε κτήµατα και τα φύτευε µε µήλα, καλλιεργού-
σε επίσης καπνά και είχε και κάποια ζώα. Τα κα-
πνά σιγά – σιγά τα εγκατέλειψε, ενώ όταν ανέλα-
βε ο πατέρας µου, µεγάλωσε και εκσυγχρόνισε 
την εκµετάλλευση. Ήταν από τους πρώτους που 
είχε υλοποιήσει Σχέδια Βελτίωσης.

Εσείς πότε µπαίνετε στο κάδρο, ως βασικός 
διαχειριστής των κτηµάτων της οικογένειας;
Στα χωράφια ήµουν από µικρό παιδί, ωστόσο α-
πό το 1996-97 και µετά άρχισα να δραστηριοποι-
ούµε δυναµικά και ακολουθώντας τα βήµατα του 
πατέρα µου, αγόρασα και εγώ καινούργια χωρά-
φια και από τα 200 – 250 στρέµµατα που ήταν η 
εκµετάλλευση όταν την παρέλαβα, την έχω φτά-
σει στα περίπου 600 στρέµµατα τώρα. Μαζί µου 
ασχολείται και η αδελφή µου η Σοφία, όπως και η 
µητέρα µου η Μαρία, όσο µπορεί και αυτή. Πολε-
µάµε µόνοι µας, διότι τον πατέρα µου έχουµε µια 
δεκαετία που τον χάσαµε.

Πώς τα φέρνετε βόλτα όσον αφορά στη φρο-
ντίδα των κτηµάτων, καθώς τα 600 στρέµµατα 
σε δενδρώδη είναι µεγάλη εκµετάλλευση…
Όσο µεγαλώνει η καλλιεργήσιµη έκταση, µεγα-
λώνει και ο στόλος των µηχανηµάτων και του ε-
ξοπλισµού που απαιτείται. Κάθε περίπου 100 
στρέµµατα δενδρώδους καλλιέργειας, προϋπο-
θέτει και ένα ξεχωριστό τρακτέρ και τα ανάλο-
γα µηχανήµατα. Τώρα έχουµε 8 τρακτέρ, ειδικά 
για τα δένδρα µε τα αντίστοιχα παρελκόµενα. Γε-
νικώς επενδύουµε σε µηχανολογικό εξοπλισµό. 
Αρκετές επενδύσεις έχουν γίνει µέσα από τα Σχέ-
δια Βελτίωσης, αλλά αρκετές υλοποιήθηκαν και 

µε ίδια κεφάλαια. Επίσης, όλα τα κτήµατα είναι 
φυτεµένα σε σύστηµα παλµέτα και τα πιο πολλά 
είναι σκεπασµένα για προστασία από το χαλάζι, 
άλλα είναι µε αντιπαγετικά, ανάλογα µε την το-
ποθεσία και τη µορφολογία του εδάφους και ορι-
σµένα µε ανεµοµείκτη. Έχουµε επενδύσει αρκε-
τά σε συστήµατα προστασίας των κτηµάτων, η ο-
ποία βοηθά σε ένα ποσοστό.

Παρόλα αυτά υποθέτω πως χρειάζονται και 
πολλά εργατικά χέρια, τα οποία όλο και πε-
ρισσότερο γίνονται δυσεύρετα.
Απασχολούµε 6-7 άτοµα σε µόνιµη βάση και ό-
ταν οι εργασίες αυξάνουν στα κτήµατα, αυξάνει 
και ο αριθµός τους, φτάνοντας στα 30-40 άτο-
µα στο αραίωµα των µήλων, ενώ το αποκορύ-
φωµα είναι στη συγκοµιδή των κερασιών, όταν 
ξεπερνούν τα 100 άτοµα. Τα εργατικά χέρια, ό-
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Πολλά ζητήματα 
«καίνε»  
τον Έλληνα  
παραγωγό
Το πρώτο και µεγαλύτερο πρόβλη-
µα είναι το κόστος παραγωγής. Τα 
εφόδια, η ενέργεια, τα καύσιµα, ό-
λα έχουν ξεφύγει σε υψηλά επί-
πεδα. Το δεύτερο είναι το εργατι-
κό. Όπως σας είπα είναι τεράστιο 
πρόβληµα. Στα µήλα, στα κεράσια 
και γενικά στις δενδρώδεις καλλι-
έργειες, όλες οι εργασίες γίνονται 
µε εργατικά χέρια. Το τρίτο είναι µε 
τις βιοµηχανίες παραγωγής φυτο-
προστατευτικών προϊόντων. ∆ιότι 
πολλές δραστικές αποσύρονται και 
δεν βγαίνουν καινούργιες. Η έρευ-
να έχει µειωθεί, ενώ µε τις φιλοπε-
ριβαλλοντικές οδηγίες που προω-
θούνται πολιτικά από την ΕΕ τα φυ-
τοπροστατευτικά σκευάσµατα δεν 
είναι πλέον τόσο αποτελεσµατικά.

µως, είναι πράγµατι µεγάλο πρόβληµα και γι’ 
αυτό έχουµε αποφασίσει να διαφοροποιηθούµε 
ως προς τη βασική µας δραστηριότητα και έχου-
µε σε εξέλιξη µια πιλοτική προσπάθεια στο βιο-
µηχανικό κεράσι. Σκοπός µας είναι να πάµε σε 
εκµηχάνιση της καλλιέργειας.

Όταν λέτε πιλοτικό, για τι έκταση µιλάµε;
Έχουµε φυτέψει εδώ και δύο χρόνια 70 στρέµ-
µατα. Φέτος θα έχουµε µια µικρή πρώτη παρα-
γωγή και από το 2024 θα ξέρουµε τι θα γίνει. Αν 
όλα πάνε καλά, µπορεί το βιοµηχανικό να πάει 
σε 200-300 στρέµµατα, και αναλόγως θα µειω-
θούν οι εκτάσεις στα επιτραπέζια που έχουµε, 
διότι όπως σας είπα είναι µεγάλο το πρόβλη-
µα µε τα εργατικά χέρια, µε τις τιµές, τα έξοδα, 
τις εταιρείες εισροών, τις βιοµηχανίες, τις εται-
ρείες εµπορίας µηχανηµάτων και ελκυστήρων, 

για τα οποία οι τιµές έχουν αυξηθεί πάρα πολύ.

Η καλλιέργεια θα γίνει µε βάση το µοντέλο 
της συµβολαιακής;
Ναι αυτή είναι η λογική. Ήδη, µάλιστα, έχουµε υ-
πογράψει συµβόλαιο συνεργασίας µε την εται-
ρεία «Πρωτοφανούσης», που προβλέπει συγκε-
κριµένους όρους. Για να σας δώσω να καταλάβε-
τε, σήµερα το βιοµηχανικό κεράσι µαζεύεται µε 
τα χέρια, οι ποικιλίες είναι οι παλιές που υπήρχαν 
και στην ουσία η βιοµηχανία παίρνει ό,τι δεν µπο-
ρεί να συγκοµιστεί, ό,τι είναι ψιλό σε µέγεθος και 
ό,τι δεν είναι καλό για να πάει στην αγορά. Τώρα 
πάµε να κάνουµε κάτι ειδικά για τη βιοµηχανία, 
µε τις απαιτήσεις που έχει η µεταποίηση, µε υψη-
λή ποιότητα, µε τα κατάλληλα σάκχαρα, την ποι-
κιλία και τα µεγέθη που ζητά, απόλυτα στοχευµέ-
να. Όσο το δυνατό καλύτερο προϊόν δηλαδή.

Ο Γιώργος Ταξίδης έχει εµπιστευτεί τις 
λύσεις της Timac Agro | ΛΥ∆Α για τη 
θρέψη των καλλιεργειών του στους 
Πύργους Εορδαίας. Στιγµιότυπο από 
επίσκεψη  συµβούλων θρέψης της 
εταιρείας στην εκµετάλλευσή του.
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Θα χρειαστεί να γίνουν νέες επενδύσεις σε ε-
ξοπλισµό για το εγχείρηµα;
Αυτό είναι σίγουρο. Το βασικότερο είναι ένα νέο 
µηχάνηµα συγκοµιδής. Έχω βρει ένα στην Ολ-
λανδία το οποίο στοιχίζει γύρω στα 160 - 200 
χιλ. ευρώ. Είναι αυτόµατο, µε οµπρέλες και µε 
ταινίες, για τη συλλογή του κερασιού. Ετοιµάζω 
ένα Σχέδιο Βελτίωσης, αν µπορέσω να το εντά-
ξω σε χρηµατοδότηση, προκειµένου να το αγο-
ράσω έτσι. Αν όχι θα το πάρω µε ίδιους πόρους, 
όπως έχει γίνει και το πειραµατικό στο βιοµηχα-
νικό κεράσι µε τα 70 στρέµµατα. Σχεδιάζω επί-
σης να φυτέψω και κάποιες καινούργιες ποικι-
λίες στα επιτραπέζια, αλλά αυτός είναι ένας στό-
χος κάθε χρονιάς στα κεράσια, που υλοποιείται 
µέσα από το ιδιόκτητο φυτώριό µας, το οποίο 
πλέον κρατάµε, όπως σας είπα, για τις ανάγκες 
µας και τις ανάγκες σε πολλαπλασιαστικό υλικό 
ορισµένων φίλων.

Ένα µεγάλο κοµµάτι της εκµετάλλευσης είπα-
τε πως αφορά στα µήλα. Με αυτά τι γίνεται;

Και στην καλλιέργεια του µήλου επίσης κάνου-
µε µια στροφή. Ήδη τα πιο πολλά µήλα που έ-
χουµε είναι της ποικιλίας Fuji, ενώ στα κόκκινα 
ο στόχος µου είναι σταδιακά να τα βγάλω σχε-
δόν όλα. Θα κάνω µια αναδιάρθρωση γιατί πια 
το κόκκινο µήλο είναι ασύµφορο, δεν έχει τι-
µή. Η εξαγωγή την περσινή χρονιά κλονίστη-
κε µε όσα έγιναν στην Αίγυπτο και δυστυχώς 
η ελληνική αγορά δεν µπορεί να τα απορρο-
φήσει. ∆εν είναι τυχαίο πως όσοι έµποροι είναι 
προκοµένοι είναι γιατί δουλεύουν µε προϊόντα 
που είναι για εξαγωγή, ούτε και το ό,τι οι λίγοι 
αγρότες που έχουν στον ήλιο µοίρα είναι επί-
σης όσοι καλλιεργούν προϊόντα τα οποία φεύ-
γουν στο εξωτερικό.

Σήµερα τα κόκκινα µήλα τι µέρος της εκµε-
τάλλευσης αντιπροσωπεύουν;
Είναι κάτι λιγότερο από το 50% των εκτάσεων 
που καλλιεργώ µε µήλα και το πλάνο µου είναι 
να κατεβάσω το ποσοστό τους στο 10%, για τις α-
νάγκες µόνο της γονιµοποίησης.

Σε τι βάθος χρόνου θέλετε να το έχετε υλο-
ποιήσει αυτό το πλάνο;
Το πρόγραµµα αναδιάρθρωσης στα µήλα είναι σε 
εξέλιξη. Έχω βγάλει ήδη 30 στρέµµατα, του χρό-
νου θα βγάλω άλλα 30-40 στρέµµατα και σε µια 
4ετία – 5ετία ευελπιστώ πως θα το έχω ολοκλη-
ρώσει. Στη θέση των κόκκινων ποικιλιών θα βά-
λω άλλες που ζητούνται περισσότερο από την α-
γορά. Επενδύω πλέον σε ποικιλίες όπως είναι οι 
Fuji και Golden, είναι µήλα τα οποία έχουν ευ-
κολότερη εµπορική διάθεση και καλύτερη τιµή.

Η προοπτικής της περαιτέρω καθετοποίησης 
της εκµετάλλευσης, σας έχει απασχολήσει; 
∆εν είναι κάτι που µε ενδιαφέρει. Αυτό που έχω µά-
θει από τον πατέρα µου, αλλά και από την προσωπι-
κή µου εµπειρία, µε την ενασχόληση τόσο χρόνια µε 
τον πρωτογενή τοµέα, είναι ότι ο παραγωγός είναι 
για να παράγει. ∆εν µπορεί να τα κάνει όλα. Το κοµ-
µάτι της εµπορίας των προϊόντων νοµίζω είναι µια 
δραστηριότητα που ανήκει σε άλλον κρίκο της αλυ-
σίδας, πέραν εκείνου του παραγωγού.

ΣΤΑ ΚΟΚΚΙΝΑ 
ΜΗΛΑ Ο ΣΤΟΧΟΣ 
ΜΟΥ ΕΙΝΑΙ 
ΣΤΑΔΙΑΚΑ 
ΝΑ ΤΑ ΒΓΑΛΩ 
ΣΧΕΔΟΝ ΟΛΑ. 
ΘΑ ΚΑΝΩ ΜΙΑ 
ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ ΘΡΑΚΗΣ

Από τα 40 στρέµ-
µατα θερµοκηπι-
ακών καλλιεργει-

ών εν έτει 2014 στα 195 στρέµµα-
τα του σήµερα και τα 260 του 2024 η 
θερµοκήπια Θράκης ΑΕ µε συγκριτικό 
πλεονέκτηµα την αειφορική παραγωγή κη-
πευτικών θέτει σε εξέλιξη ένα ευρύ επενδυτικό 
πλάνο, το οποίο προβλέπει, µεταξύ άλλων επέ-
κταση των θερµοκηπιακών εγκαταστάσεων και 
ενασχόληση µε περισσότερα είδη κηπευτικών, 
εκτός από την ντοµάτα και το αγγούρι. 

Πότε και πού ξεκίνησε να υλοποιείται η νέα ε-
πένδυση, τι έκταση θα καλύπτει το νέο θερ-
µοκήπιο και ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα για 
την ολοκλήρωση της κατασκευής του;
Η νέα επέκταση στο Νέο Εράσµιο Ξάνθης ξεκίνη-
σε αρχές 2023, αποτελείται από παραγωγικά θερ-
µοκήπια έκτασης 65.000m2 µε πρόσθετους υπο-
στηρικτικούς χώρους. Βάσει του χρονοδιαγράµ-
µατος, θα ολοκληρωθεί στο τέλος του 2023, οπό-
τε οι νέοι θάλαµοι θα συµπεριληφθούν στην καλ-
λιεργητική περίοδο 2024. Έτσι το 2024 θα µας βρει 
µε 260 στρµ. θερµοκηπιακών εγκαταστάσεων, ε-
νώ στο πλάνο µας είναι η τελική φάση επεκτάσε-
ων να υλοποιηθεί έως το 2025 µε άλλα 70 στρµ. 

θερµοκηπίων. Αξίζει να σηµειωθεί 
ότι και στα νέα θερµοκήπια συνεχί-

ζουµε να αξιοποιούµε τα γεωθερµικά 
πεδία της Θράκης για να καλυφθεί το 100% 

των αναγκών θέρµανσης. Έτσι τα προϊόντα µας θα 
συνεχίσουν να έχουν σχεδόν µηδενικές εκποµπές 
CO2 διοξειδίου του άνθρακα.

Ποιος είναι ο προϋπολογισµός; Είναι ενταγ-
µένη σε πρόγραµµα ή τον Αναπτυξιακό Νόµο;
Το σύνολο του νέου επενδυτικού πλάνου που υ-
λοποιείται στις υφιστάµενες εγκαταστάσεις είναι 
14,6 εκατ. ευρώ και έχει υπαχθεί στον Αναπτυ-
ξιακό Νόµο Ν. 4399/2016. Το συνολικό ύψος της 
επένδυσης µε την ολοκλήρωση και της τελικής 
φάσης θα είναι 33 εκατ. ευρώ. 

Μέχρι στιγµής στα υφιστάµενα θερµοκήπια α-
πό όσο γνωρίζω, καλλιεργούνται ντοµάτες και 
αγγουράκια. Στη νέα υποδοµή θα συνεχίσε-
τε µε τις ίδιες καλλιέργειες ή θα αξιοποιηθεί 
ενδεχοµένως για κάποια άλλη (π.χ. φυλλώδη 
λαχανικά ή πιπεριές κ.λπ.);
Ο σχεδιασµός µας στηρίζεται στο να παρέχουµε 

ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ ΒΡΙΣΚΕΤΑΙ Η ΕΠΕΝ∆ΥΣΗ, ΣΥΝΟΛΙΚΟΥ ΥΨΟΥΣ 33
ΕΚΑΤ. ΕΥΡΩ, ΠΟΥ ΤΡΕΧΕΙ Η ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ ΘΡΑΚΗΣ ΑΕ
ΜΕ ΤΗΝ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΤΩΝ ΓΕΩΘΕΡΜΙΚΩΝ ΠΕ∆ΙΩΝ ΤΗΣ 
ΠΕΡΙΟΧΗΣ ΤΗΣ ΘΡΑΚΗΣ, Η ΟΠΟΙΑ ΕΞΑΣΦΑΛΙΖΕΙ ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΜΕ
ΣΧΕ∆ΟΝ ΜΗ∆ΕΝΙΚΕΣ ΕΚΠΟΜΠΕΣ CO2   ΤOY ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ

ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗ 
ΕΠΙΛΟΓΗ
Η ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ
ΤΗΣ ΓΕΩΘΕΡΜΙΑΣ

Η ΠΡΟΣΤΙΘΕΜΕΝΗ 
ΑΞΙΑ ΕΡΧΕΤΑΙ ΑΠΟ 
ΤΗΝ ΠΟΙΟΤΗΤΑ ΚΑΙ 
ΤΙΣ ΟΡΘΕΣ ΓΕΩΡΓΙΚΕΣ 
ΠΡΑΚΤΙΚΕΣ 

Ευθύµιος Λειβαδίτης, εκπρόσωπος 
Θερµοκήπια Θράκης ΑΕ
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Η εταιρεία απα-
σχολεί κατά την 
καλοκαιρινή περί-
οδο περίπου 230 
άτοµα προσωπι-
κό, που αποτε-
λούν το κεφάλαιό 
της σύµφωνα µε 
τον κ. Λειβαδίτη. 
Το 60% είναι γυ-
ναίκες και το 60% 
είναι προσωπικό 
που διαµένει σε 
ακτίνα 10 χλµ. 
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑ ΘΡΑΚΗΣ

Στον στρατηγικό
σχεδιασμό μας 
είναι η ανάπτυξη
των γεωθερμικών
πεδίων της 
περιοχής μας, μαζί
με αυτό της Νέας
Κεσσάνης

ευρεία γκάµα προϊόντων κηπευτικών, γι' αυτόν το 
λόγο από την πρώτη στιγµή επιλέξαµε να καλλι-
εργούµε διαφορετικά είδη κηπευτικών και δεν υι-
οθετήσαµε µοντέλο της µονοκαλλιέργειας. Μέχρι 
στιγµής παράγουµε αγγούρια µεγάλα και mini, δι-
αφορετικά είδη ντοµάτας, όπως beef, τσαµπί, το-
µατάκι σε τσαµπί brioso,  γλυκό τοµατάκι σε τσα-
µπί Papeletto, ροζ ντοµάτα και µελιτζάνα, όλα µε την 
µέθοδο της υδροπονίας που όχι µόνο αποτελεί µία α-
πό τις πιο σύγχρονες και φιλικές προς το περιβάλλον 
µεθόδους καλλιέργειας, αλλά εξασφαλίζει και από-
λυτα ελεγχόµενες συνθήκες ανάπτυξης των φυτών, 
σταθερές και ποιοτικές σοδειές όλο το χρόνο.
Τα προϊόντα µας τα βρίσκετε στα ράφια των µε-
γαλύτερων αλυσίδων super market, είτε χύ-
µα, είτε συσκευασµένα µε την επωνυµία «Κήπος 
της Ξάνθης». Σε πρωτοποριακές, επαναχρησιµο-
ποιούµενες, 100% ανακυκλώσιµες συσκευασί-
ες, που παρατείνουν τη διάρκεια ζωής των προϊ-
όντων (µειώνοντας το food waste). Οι συσκευασί-
ες µας µάλιστα πήραν gold βραβείο στα πρόσφα-
τα Green Brand Awards, ενώ τα θερµοκήπια µας 
κέρδισαν τον τίτλο «Green Company of the Year» 
και 5 ακόµη βραβεία.
Όσο για νέα είδη δεν αποκλείουµε το ενδεχόµενο, 

γι' αυτό και συµµετέχουµε σε ερευνητικά προγράµ-
µατα σε συνεργασία µε πανεπιστήµια και ερευνητι-
κούς οργανισµούς της χώρας για νέες ποικιλίες µε 
ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Στο δοκιµαστικό θερµο-
κήπιο ερευνούµε διαρκώς για νέα είδη και ποικιλί-
ες που θα διευρύνουν την γκάµα µας σε συνεργα-
σία µε τους πελάτες µας και λαµβάνοντας υπόψη τις 
τάσεις της αγοράς και των καταναλωτών.

Ποια είναι σήµερα η δυναµικότητα παραγωγής 
το οµίλου, σε ντοµάτα και αγγούρι αντίστοιχα 
(σ.σ. σε τι επίπεδο απόδοσης ανά τ.µ. έχει φτάσει 
πλέον) και τι θα έρθει να προσθέσει η επέκταση 
που γίνεται στις θερµοκηπιακές εγκαταστάσεις;

Η παραγωγή µας είναι στο µέγιστο επίπεδο για τα ελ-
ληνικά δεδοµένα, διατηρώντας τα υψηλότερα ποιοτι-
κά χαρακτηριστικά. ∆ίνοντας βάση στην ποιότητα, ε-
πιλέγουµε ποικιλίες µε γευστικά και ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά, κάνοντας παραχώρηση στις υψηλότερες 
παραγωγές που υπόσχονται υβρίδια υψηλής παρα-
γωγικότητας. Η προστιθέµενη αξία, πιστεύουµε, έρ-
χεται από την ποιότητα και τις ορθές γεωργικές πρα-
κτικές και όχι από την απόδοση ανά τετραγωνικό. ∆εν 
είναι τυχαίο ότι πρώτοι εφαρµόσαµε σε παγκόσµιο ε-
πίπεδο τη σήµανση της Global GAP GGΝ που οπτικο-
ποιεί στον καταναλωτή τις Καλές Γεωργικές και Κοι-
νωνικές Πρακτικές που εφαρµόζουµε. Το κίτρινο ση-
µατάκι «Certified Farming» περιλαµβάνεται σε όλες 
τις συσκευασίες της εταιρείας µας.

Τι ποικιλίες καλλιεργούνται από την εταιρεία και 
η παραγωγή σας κατευθύνεται αποκλειστικά στην 
εγχώρια αγορά και µέσα από ποια κανάλια; Ενδια-
φέρει η προοπτική των εξαγωγών και αν ναι ποιος 
είναι ο σχεδιασµός σας σε αυτό τον τοµέα;
Την τρέχουσα περίοδο 2023 έχουµε, όπως είπα-
µε, διαφορετικά είδη και ποικιλίες ντοµάτας και 
αγγουριού καθώς και µελιτζάνες. Απευθυνόµαστε 
στην ελληνική αγορά µε µακροχρόνιες συνεργα-

ΚΑΛΛΙΕΡΓΟΥΜΕΝΗ 
ΕΚΤΑΣΗ (ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ)

2014

40 195 260

2023 2024
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Σύµφωνα µε τον κ. Λειβαδίτη, το διαφορετικό product mix µε την ενσωµάτωση συσκευασµένων 
προϊόντων θα βοηθήσει τα επόµενα χρόνια τη διατήρηση του επιπέδου κερδοφορίας της επιχείρησης.

ΤΟ ΟΥΔΕΤΕΡΟ 
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΙΚΟ 
ΑΠΟΤΥΠΩΜΑ ΤΗΣ 
ΓΕΩΘΕΡΜΙΑΣ
Ως πρωτογενείς παραγωγοί, 
νιώθουµε την ευθύνη απέναντι 
και στο περιβάλλον αλλά και στην 
εκπαίδευση των καταναλωτών µας 
προς την ίδια κατεύθυνση. Γι’ αυτόν το 
λόγο προσπαθούµε και να ελέγχουµε 
τακτικά το περιβαλλοντικό µας 
αποτύπωµα και να το προβάλλουµε. 
Είναι άλλωστε το συγκριτικό µας 
πλεονέκτηµα. Έχουµε πιστοποιηθεί από 
τον φορέα EMICERT, έχουµε αναρτήσει 
στην πλατφόρµα EPD International τις 
Περιβαλλοντικές ∆ηλώσεις Προϊόντων 
(EPD) και καθιερωµένα παρουσιάζουµε 
την έκθεση βιωσιµότητας ανά τακτά 
χρονικά διαστήµατα. Επειδή δεν 
είµαστε consumer facing εταιρία, 
µε αυτά τα εργαλεία προσεγγίζουµε 
πρώτα τους συνεργάτες µας στο 
λιανεµπόριο προσπαθώντας να τους 
ευαισθητοποιήσουµε ώστε αυτοί µε 
τη σειρά τους να το περάσουν στους 
πελάτες τους. Παράλληλα όµως, η 
σήµανση της Global Gap GGN, που 
ανέφερα και παραπάνω, µας δίνει 
πλέον τη δυνατότητα προβολής 
όλων αυτών των χαρακτηριστικών 
µέσω των συσκευασιών των 
προϊόντων µας απευθείας στους 
καταναλωτές µας. Παρ’ όλα αυτά, 
απαιτείται συνολική και συντονισµένη 
προσπάθεια διαφορετικών κλάδων 
και ευαισθητοποιηµένων εταιρειών 
για την ενηµέρωση και εκπαίδευση 
των καταναλωτών, µε την βοήθεια 
των νέων όρων που έχουν εισαχθεί 
λόγω του Green Deal της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και των πολιτικών της 
(Farm to fork).

σίες, κυρίως µε αλυσίδες super market. Μέχρι αυ-
τή την καλλιεργητική περίοδο, καλλιεργούµε βάσει 
των αναγκών των συνεργατών µας στην ελληνι-
κή αγορά. Σίγουρα, οι νέες επεκτάσεις µπορούν να 
δώσουν τη δυνατότητα εξαγωγών σε αγορές που 
αναγνωρίζουν την ποιότητα και τα ιδιαίτερα χαρα-
κτηριστικά των προϊόντων µας (τη γεύση του ελ-
ληνικού ήλιου, πιστοποιήσεις ποιότητας και αγνό-
τητας, διατροφική αξία, χαµηλό ανθρακικό αποτύ-
πωµα, ασφαλή και καθαρά προϊόντα).

Σε µια πολύ δύσκολη χρονιά όπως η περσινή κατά 
την οποία η ενεργειακή κρίση προκάλεσε µεγάλα 
προβλήµατα στο κόστος παραγωγής και λειτουρ-
γίας των επιχειρήσεων του κλάδου και όχι µό-
νο, το γεγονός ότι εσείς αξιοποιείται τη γεωθερ-
µία για τη θέρµανση των θερµοκηπίων πώς επέ-
δρασε; Καταφέρατε να είστε ανταγωνιστικότεροι;
Το ότι χρησιµοποιούµε τη γεωθερµία, δεν σηµαίνει 
ότι η ενεργειακή κρίση µας άφησε ανεπηρέαστους. 
Οι πολύ σηµαντικές αυξήσεις στο ηλεκτρικό ρεύµα 
είχαν ως συνέπεια να αυξηθεί το κόστος παραγωγής 
(κόστος ψύξης, λιπάσµατα κ.λπ.). Το πλεονέκτηµα 
της γεωθερµίας έγκειται στο ότι µας δίνεται η δυνα-
τότητα να τηρούµε τον προγραµµατισµό της καλλι-

εργητικής περιόδου και την τήρηση των δεσµεύσε-
ων µε τους πελάτες µας. Να θυµίσω ότι πολλοί πα-
ραγωγοί στη Β. Ευρώπη, δεν καλλιέργησαν τη χει-
µερινή περίοδο, ή επέλεξαν να µεταθέσουν τις φυ-
τεύσεις τους κατά µερικούς µήνες λόγω του υψηλού 
κόστους ενέργειας και φυσικού αερίου.

Φέτος συµπληρώνονται δέκα χρόνια από τη 
στιγµή που οι όµιλοι Πλαστικά Θράκης και Έ-
λαστρον διείδαν την επιχειρηµατική ευκαιρία 
στην υδροπονική θερµοκηπιακή καλλιέργεια 
και αποφάσισαν να την αξιοποιήσουν. Ποια ή-
ταν τα βασικά ορόσηµα σε αυτή τη διαδροµή;
Ορόσηµο είναι το 2012 όταν διατυπώθηκε το κοινό ό-
ραµα των οµίλων Πλαστικά Θράκης και Έλαστρον για 
την αξιοποίηση της γεωθερµίας, της Ελληνικής ΑΠΕ, 
στον γεωργικό τοµέα. Τελικά αυτό αποτυπώθηκε µε 
τη δηµιουργία του «θερµοκηπίου χωρίς καµινάδα». 
Με συνεχή αναπτυξιακή πορεία από τα 40 στρµ. του 
2014, στα 195 στρµ. που καλλιεργούµε τώρα και στα 
260 στρµ. το 2024, η εταιρεία µε µεθοδικότητα υλο-
ποιεί το σχεδιασµό της και στηρίζεται στους συνεργά-
τες της, τους ανθρώπους της, στον τόπο καταγωγής 
της και στην τεχνολογία για να διαθέσει ασφαλή, ποι-
οτικά κηπευτικά όλο το χρόνο.
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ΝΕΑ

ΚΡΥΜΜΕΝΟΣ ΘΗΣΑΥΡΟΣ  
ΣΤΟΥΣ ΚOΛΟΚΥΘΟΑΝΘΟΥΣ

Ο Γιώργος Φλόκαρης, 
τέταρτης γενιάς 
παραγωγός, έχει 
αναλάβει να αναπτύξει 
την παραγωγή των 
κολοκυθοανθών.

Η τιµή ανά τεµάχιο για 
περίπου 500 ανθούς 

ανέρχεται σε περίπου 0,25 
ευρώ, ενώ όσο η ποσότητα 
αυξάνεται η τιµή µπορεί να 

κινηθεί σε περίπου 0,20 
ευρώ ανά τεµάχιο.

Μ ε προγραµµατισµό να επεκτείνει την καλ-
λιεργητική της δυναµική, προσθέτοντας 
στρέµµατα γης στα ήδη υπάρχοντα, η οι-

κογένεια Φλόκαρη µε έδρα τη Νέα Μαγνησία Θεσσα-
λονίκης, έχει επικεντρώσει ένα σηµαντικό µέρος της 
δραστηριότητάς της στον κολοκυθοανθό δεδοµένης 
της προστιθέµενης αξίας που προσφέρει και της υ-
ψηλότερης τιµής που δύναται να απολαµβάνει ο πα-
ραγωγός. Στους στόχους του Αγροκτήµατος µελλο-
ντικά είναι να εισέλθει και στη µεταποίηση του προϊό-

ντος, εγχείρηµα που θα εξαρτηθεί και από την εξέλι-
ξη της ζήτησης, όπως λέει ο επικεφαλής του, Γιώργος 
Φλόκαρης. Η πραγµατικότητα που ο ίδιος περιγράφει 
είναι ότι δεν υφίστανται στην Ελλάδα αρκετά οργανω-
µένα εργαστήρια που να επεξεργάζονται εκτεταµένες 
ποσότητες ανθού. Είναι χαρακτηριστικό ότι στο εξωτε-
ρικό διοχετεύεται αυτήν τη στιγµή σε όλη την Ευρώπη 
ως έτοιµο µαγειρεµένο προϊόν µε γέµιση και κατά κύ-
ριο λόγο στις Σκανδιναβικές χώρες. Επίσης σε άλλες 
αγορές της Ευρώπης καταναλώνεται ως ορεκτικό στο 

γεύµα, µε κύριο προορισµό τη Γερµανία και τη Γαλλία.
Το Αγρόκτηµα Φλόκαρης «Κολοκύνθη» ξεκίνησε τη 
δραστηριότητά του στον πρωτογενή τοµέα κατά τη δε-
καετία του 1980, ενώ τα τελευταία χρόνια ο Γιώργος 
Φλόκαρης, τέταρτης γενιάς παραγωγός, έχει αναλάβει 
να συνεχίσει και να αναπτύξει το συγκεκριµένο προϊ-
όν. Παρά το γεγονός ότι από πλευράς καλλιεργητικής 
φροντίδας ο ανθός παρουσιάζει ανάλογες απαιτήσεις 
µε εκείνες που έχει το κολοκύθι από το οποίο προέρ-
χεται, αποτελεί ωστόσο ένα ιδιαίτερα ευαίσθητο και 
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ευπαθές προϊόν. Η ιδιαιτερότητα έγκειται στο γεγονός 
ότι η συγκοµιδή του ανθού πραγµατοποιείται νωρίς το 
πρωί µόλις ανοίξει το λουλούδι και παραµένει για συ-
γκεκριµένες ώρες τις ηµέρας ανοιχτό µετά την κοπή. 
Σε αυτό το διάστηµα που παραµένει ανοιχτός ο ανθός 
θα πρέπει να παραδοθεί στα εργαστήρια µεταποίησης 
για να προχωρήσουν άµεσα στην επεξεργασία του. 
«Συνήθως το παραδίδουµε σε µία ώρα», εξηγεί ο πα-
ραγωγός. Πρόκειται επίσης για ένα ιδιαίτερα ευαίσθη-
το προϊόν που απαιτεί προσοχή κατά τη συγκοµιδή του 
για να µην σπάσει. Στο Αγρόκτηµα παράγεται εκτός α-
πό τον ανθό και το κολοκύθι, που στη συνέχεια διατί-
θεται φρέσκο στην αγορά.  Το Αγρόκτηµα Φλόκαρη ε-
κτός από τον κολοκυθοανθό που καλλιεργείται κα-
τά την περίοδο Μαρτίου-Νοεµβρίου, διαθέτει και άλλα 
κηπευτικά όπως είναι οι χειµερινές φυτεύσεις του λά-
χανου και των πράσων καθώς και άλλων αγαθών ό-
πως η ντοµάτα και το αγγούρι.   ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΑΜΠΙΡΗΣ

ΟΠ Αγροτικού Συνεταιρισµού ∆ένδρων Τυρνάβου

ΣΥΣΚΕΥΑΣΤΗΡΙΟ ΚΑΙ ΨΥΓΕΙΑ 
ΕΤΟΙΜΑΖΕΙ Η ΓΑΙΑ ΦΡΟΥΙΤ
Κίνηση προκειµένου να δηµιουργήσει ιδιό-

κτητο συσκευαστήριο και ψυγεία για τα πα-
ραγόµενα φρούτα, ετοιµάζει κατά το προσεχές 
διάστηµα η Γαία Φρουΐτ, ήτοι η Οργάνωση Πα-
ραγωγών Αγροτικού Συνεταιρισµού ∆ένδρων 
Τυρνάβου. Όπως αναφέρει ο πρόεδρος του Συ-
νεταιρισµού, Χρήστος Τασιούλας, µία τέτοια 
πρωτοβουλία θα βοηθήσει 
τον παραγωγικό σχηµα-
τισµό να αντιµετωπίσει το 
υψηλό λειτουργικό κόστος 
και τις χαµηλές τιµές που 
µέχρι στιγµής πληρώνεται 
για το βιοµηχανικό ροδά-
κινο και το αχλάδι. Συνο-
λικά, αριθµεί 40 µέλη µε 
την παραγωγή του να α-
νέρχεται συνολικά στα 6 
εκατ. κιλά φρούτων ετησί-
ως. Από τη συγκεκριµένη 
ποσότητα, περίπου τα 3 ε-
κατοµµύρια κιλά αντιστοι-
χούν στην παραγωγή των 
επιτραπέζιων ροδάκινων 
και αχλαδιών. 

Στόχος η µείωση 
του κόστους παραγωγής
Η οµάδα δηµιουργήθη-
κε το 2012 και τα αποτε-
λέσµατα µέχρι στιγµής δι-
καιώνουν τη συγκεκριµέ-
νη επιλογή, όπως επιση-
µαίνει ο κύριος Τασιού-
λας. «Για την υλοποίηση 
της επένδυσης που πρό-
κειται να θέσουµε σε ε-
φαρµογή έχουµε ενταχθεί 
σε αντίστοιχα Σχέδια Βελ-
τίωσης. Ολοκληρώνοντας 
την κίνηση αυτή, θα µπο-
ρέσουµε να αντιµετωπί-
σουµε αποτελεσµατικότερα το κόστος στο αχλά-
δι, το οποίο αυτή τη στιγµή υπερβαίνει τα 1.000 
ευρώ ανά στρέµµα. Το αντίστοιχο κόστος για την 
παραγωγή του ροδάκινου είναι περίπου 500 έ-
ως και 600 κιλά ανά στρέµµα». Ως προς τις α-
ποδόσεις που λαµβάνουν οι παραγωγοί από τα 

χωράφια τους κινούνται µεσοσταθµικά σε περί-
που 3 τόνους ανά στρέµµα για το βιοµηχανικό 
ροδάκινο και σε αντίστοιχη ποσότητα για το βιο-
µηχανικό αχλάδι. 
«Τα τελευταία χρόνια είναι αρκετά δυσχερή τα 
δεδοµένα λόγω του υψηλού κόστους παραγω-
γής και του κόστους προµήθειας πετρελαίου, ε-

νώ είναι ιδιαίτερα δύσκο-
λη η ανεύρεση προσωπι-
κού. Φέτος βρισκόµαστε 
αντιµέτωποι µε µία ακό-
µη πιο δύσκολη συνθήκη, 
σε µία χρονιά κατά την ο-
ποία δεν υπήρχε ανθο-
φορία, καθώς το βερίκο-
κο επηρεάστηκε από την 
παγωνιά. Αχλάδι και ρο-
δάκινο δεν έχουν επηρε-
αστεί και πλέον το ζήτηµα 
που µας απασχολεί εί-
ναι η σωστή τους καρπό-
δεση, λόγω των συνεχι-
ζόµενων βροχοπτώσεων 
στην περιοχή το τελευ-
ταίο διάστηµα, επηρεάζο-
ντας την παραγωγή». 
Σηµειώνεται ότι κά-
θε χρόνο η Γαία Φρου-
ΐτ ανανεώνει το φυτικό 
της κεφάλαιο, προσθέτο-
ντας δέντρα και στο ρο-
δάκινο και στο αχλάδι και 
φέρνοντας στην επιφά-
νεια νέες ποικιλίες. Εκτός 
των άλλων έχει αποκτή-
σει µηχανήµατα για την 
µηχανοποίηση της καλ-
λιέργειας, τα οποία αραι-
ώνουν τα δέντρα καθώς 
και κλαδευτικά µηχάνη-
µατα προκειµένου να αυ-
τοµατοποιήσει την παρα-

γωγή. Από πλευράς οικονοµικών επιδόσεων, ο 
τζίρος της το 2022 ανήλθε στα 2 εκατοµµύρια 
ευρώ. Σε ό,τι αφορά τον θεσµικό χαρακτήρα και 
τη συµµετοχή του φορέα στη λήψη των αποφά-
σεων, η Γαία Φρουΐτ είναι µέλος της ΕΘΕΑΣ. 
   ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Χρήστος Τασιούλας
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Με στόχο την ενίσχυση της πώλη-
σης τυποποιηµένων προϊόντων 

µε τη δική του ετικέτα, ο ΑΣΕΠΟΠ Νά-
ουσας προχωράει στην προσθήκη νέ-
ων µηχανών τυποποίησης στις ήδη υ-
πάρχουσες εγκαταστάσεις του. Η ε-
πένδυση αυτή ανέρχεται περίπου στις 
900 χιλιάδες ευρώ και εντάσσεται σε 
ευρύτερο επενδυτικό πρόγραµµα που 
έχει λάβει την έγκριση του υπουργεί-
ου Αγροτικής Ανάπτυξης και το συνο-
λικό του ύψος ανέρχεται στα 2,43 ε-
κατ. ευρώ. Σε ό,τι αφορά το νέο µη-
χανολογικό εξοπλισµό θα συµβάλλει 
στην ενίσχυση της παραγωγικότητας 
στον τοµέα της διαλογής και συσκευ-

ασίας κερασιών, ο µεγαλύτερος όγκος 
των οποίων διοχετεύονται σε χώρες 
του εξωτερικού. Ήδη ο Συνεταιρισµός 
έχει δηµιουργήσει επώνυµα προϊόντα 
µε την ετικέτα «Vermina», µεταξύ των 
οποίων είναι το ΠΟΠ ροδάκινο Νάου-
σας, το κεράσι, το ακτινίδιο, το µήλο. 
«Με τις επενδύσεις αυτές θα έχου-
µε την ευκαιρία να ενισχύσουµε ακό-
µα περισσότερο την παραγωγή µας σε 
επώνυµο προϊόν, δίνοντας ταυτόχρονα 
και έµφαση στην ποιότητ±±α, διότι η 
διαλογή θα πραγµατοποιείται πλήρως 
αυτοµατοποιηµένα µε τη χρήση ειδι-
κών καµερών, οι οποίες θα επιβλέ-
πουν βήµα προς βήµα την εξέλιξη της 

διαδικασίας. Ταυτόχρονα θα διασφα-
λίσουµε µεγαλύτερη ταχύτητα διαλο-
γής», επισηµαίνει ο Βασίλης Μπουγάς, 
γενικός διευθυντής του ΑΣΕΠΟΠ.
Το 2022 ο Συνεταιρισµός παρέλαβε 600 
τόνους κερασιού, µε τη διαλογή να γί-
νεται σε µηχανικό καλιµπραδόρο, όπου 
η διαλογή πραγµατοποιήθηκε αποκλει-
στικά µε βάση το µέγεθος και η ποιότη-
τα ελεγχόταν χειρωνακτικά από εργατι-
κό προσωπικό, κάτι που πλέον αλλάζει 
µέσα από τις συγκεκριµένες επενδύ-
σεις. «Με τον ηλεκτρονικό καλιµπρα-
δόρο η διαλογή σε ό,τι αφορά ο µέγε-
θος, την ποιότητα και την κατηγορία θα 
γίνεται πλήρως αυτοµατοποιηµένα», ε-

πισηµαίνει ο κύριος Μπουγάς. 
Στο πλαίσιο της ευρύτερης επένδυσης 
των 2,4 εκατ. ευρώ, ο ΑΣΕΠΟΠ της Νά-
ουσας προχωράει και στον εκσυγχρο-
νισµό του µηχανολογικού εξοπλισµού 
καθώς και τοποθέτηση φωτοβολταϊκών 
συστηµάτων, ισχύος 600 ΜW.
Βασική δραστηριότητα του φορέα είναι οι 
εξαγωγές, καθότι έως και το 70% της πα-
ραγωγής διοχετεύεται σε χώρες της Βαλ-
τικής αλλά και σε Πολωνία, Γερµανία, Ου-
κρανία, Μολδαβία, Κροατία, Τσεχία, Αίγυ-
πτο καθώς και στη Σ. Αραβία. Στην Ελλά-
δα βρίσκεται σε αλυσίδες όπως ΑΒ Βασι-
λόπουλος καθώς και σε τοπικές µικρότε-
ρου βεληνεκούς. Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Επενδύει σε μηχανές τυποποίησης 

ΜΕ ΔΙΚΗ ΤΟΥ  
ΕΤΙΚΕΤΑ  
ΒΛΕΠΕΙ ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ  
Ο ΑΣΕΠΟΠ ΝΑΟΥΣΑΣ

Ο Συνεταιρισµός συγκεντρώνει 
οπωροκηπευτικά προϊόντα  
από την ευρύτερη περιοχή  
της Ηµαθίας.

Ο Συνεταιρισµός 
συνεργάζεται µε 500 
µέλη – παραγωγούς και 
ο τζίρος του ανήλθε στα 
9 εκατ. ευρώ το 2022, 
όντας κερδοφόρος, όπως 
αναφέρει σχετικά ο γενικός 
του διευθυντής Βασίλης 
Μπουγάς.

40-47_epixeirimatika_n 2.indd   42 04/07/2023   17:58



43ΙΟΥΛΙΟΣ 2023

AΣΤΑΚΙΩΤΙΚΗ ΛΕΜΟΝΑΔΑ 
ΑΠΟ 1.000 ΔΕΝΤΡΑ

Χρυσαυγή Μπαμπούρη και Κώστας Λίχνος

ΑΦΗΣΑΝ ΤΟ ΝΩΠΟ ΛΕΜΟΝΙ
ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΛΕΜΟΝΑΔΑΣ

Με βάση 1.000 λεµονιές που φύτεψαν το 
2015 στον Αστακό Αιτωλοακαρνανίας, η 

Χρυσαυγή Μπαµπούρη και ο Κώστας Λίχνος 
προτίµησαν να εισέλθουν στη µεταποίηση 
του λεµονιού, παράγοντας συσκευασµένη 
λεµονάδα, η οποία τους έδωσε τη δυνατότητα 
να επεξεργάζονται και να πωλούν το σύνολο 
των παραγόµενων ποσοτήτων σε καταστήµατα 
µεταποίησης µε τη µορφή συµπυκνώµατος. 
«Βρεθήκαµε εν µέσω µίας περιόδου όπου 
ήταν µία από τις χειρότερες για το νωπό λεµόνι 
στην Ελλάδα. ∆ηµιουργήσαµε µία οικοτεχνία 
και πραγµατοποιήσαµε µελέτη HACCP, 
προκειµένου να παράγουµε λεµονάδα µε τις 
προδιαγραφές ποιότητας που απαιτούνται. 
Ακολούθως προχωρήσαµε στη µεταποίηση 
και την τυποποίησή της σε µπουκάλι. Επί 
της ουσίας δηµιουργήσαµε συµπύκνωµα 
λεµονάδας, για το οποίο απαιτείται ένα λίτρο 
χυµού λεµονιού, το οποίο µας προσφέρει 
τέσσερα λίτρα λεµονάδας µε την προσθήκη 
νερού στο έτοιµο συµπύκνωµα. Η διάρκεια 
ζωής του στο ψυγείο είναι έως και 12 µήνες, 
όταν η συσκευασία είναι σφραγισµένη και 
έναν µήνα εντός ψυγείου µετά το άνοιγµα της 
συσκευασίας», σηµειώνει ο κ. Λίχνος. 
Oι ποικιλίες λεµονιού που αξιοποιούνται είναι 
Interdonato, Nouvel Athos, µία ποικιλία µε 

αντοχές ακόµα και σε θερµοκρασίες -10 oC, 
καθώς και λεµονιές Λαπήθου και Ζαµπετάκη. 
Η παραγωγή ανέρχεται σε συνολικά 20 τόνους 
λεµονιού ετησίως, ενώ η τιµή χονδρικής για 
το συµπύκνωµα λεµονάδας είναι στα 15 ευρώ 
το λίτρο. Το προϊόν που συσκεύασαν οι δύο 
παραγωγοί φέρει την ετικέτα «Αστακιώτικη 
Λεµονάδα» και διοχετεύεται σε περιοχές 
όπως η Λευκάδα, η Βόνιτσα, η Κεφαλονιά 
και ευρύτερα σε περιοχές που βρίσκονται 
σε κοντινή απόσταση από τον Αστακό, ενώ η 
οικοτεχνία διαθέτει τα προϊόντα της και από το 
eshop που έχει δηµιουργήσει. Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Στην αγορά 
κονσέρβας 
η Agrifreda μέσω 
της ΑΛ.Μ.ΜΕ

Ανάµεσα στους ενδιαφερόµενους για 
την απόκτηση της συνεταιριστικής 

κονσερβοποιίας, ΑΛ.Μ.ΜΕ προτιµητέος 
επενδυτής αναδείχθηκε η Agrifreda, στην 
οποία θα θυµίσουµε ότι έχει επενδύσει το 
fund, EOS Capital Partners, του οποίου 
ηγείται ο πρώην τραπεζίτης, Απόστολος 
Ταµβακάκης. Η ΑΛ.Μ.ΜΕ ιδρύθηκε το 1996 
ως κοινοπραξία τριών πρωτοβάθµιων 
συνεταιρισµών, Νέος Αλιάκµων, ΑΣ 
Μέσης, ΑΣ Μελίκης. Σύµφωνα µε τις 
ίδιες πληροφορίες, στη διαδικασία για 
την απόκτηση της συµµετείχαν και άλλοι 
παίκτες όπως η κοινοπραξία Sugartia-
SMERC (το fund του τραπεζικού 
Νίκου Καραµούζη) και η κοινοπραξία 
Agrophoenix-Agroinvest. Οι εγκαταστάσεις 
της ΑΛ.Μ.ΜΕ καθώς και των τριών 
συνεταιρισµών βρίσκονται στην ευρύτερη 
περιοχή της Κουλούρας Ηµαθίας. Οι τρεις 
πρωτοβάθµιοι συνεταιρισµοί αριθµούν 
περί τα 2.000 µέλη και οι καλλιεργούµενες 
εκτάσεις υπερβαίνουν τα 38.000 στρέµµατα. 
∆ραστηριοποιούνται στην παραγωγή 
αγροτικών προϊόντων από το 1927 και 
τα τελευταία 30 χρόνια ειδικεύονται στη 
συσκευασία φρέσκων φρούτων όπως 
ροδάκινα, νεκταρίνια ακτινίδια, κεράσι και 
µήλα. Σηµειώνεται ότι τον τελικό λόγο θα 
έχει το ∆Σ της ΑΛ.Μ.ΜΕ και εφόσον ληφθεί 
η οριστική απόφαση από τη διοίκηση της 
συνεταιριστικής βιοµηχανίας, η Agrifreda, 
η οποία διατηρεί την έδρα της στον δήµο 
Αλµωπίας, θα αποκτήσει το 85% των 
µετοχών της. Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ
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Στην Καστοριά από τη Σέβη Λιούζα και τον Γιάννη Θεοδωρόπουλο

ΕΠΕΝΔΥΣΗ ΣΕ ΓΗΓΕΝΕΙΣ ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ ΜΗΛΟΥ
Μ ε όραµα να αναδείξουν γηγενείς ποικιλίες µή-

λου στην περιοχή της Καστοριάς, η Σέβη Λιού-
ζα και ο Γιάννης Θεοδωρόπουλος, δασολόγος και πε-
ριβαλλοντολόγος αντίστοιχα, προχώρησαν πρόσφα-
τα στη συλλογή γενετικού υλικού από παλαιά δέντρα 
στην περιοχή τους. Οι δύο παραγωγοί και ιδιοκτή-
τες του κτήµατος BioFru, µε καλλιέργεια 50 στρεµµά-
των µήλου και αχλαδιού, παρέλαβαν το αγρόκτηµα 
από τους γονείς της Σέβης. Η παραγωγική προσπά-
θεια που είχε ήδη ξεκινήσει το 1986, περιήλθε στην 
κατοχή της δεύτερης γενιάς το 2013, η οποία ανέλαβε 
να επεκτείνει τα υφιστάµενα έως εκείνη τη στιγµή 35 
στρέµµατα πιστοποιηµένης βιολογικής καλλιέργειας.
Στις µελλοντικές προτεραιότητες είναι η διατήρηση 
παραδοσιακών ποικιλιών µήλων αλλά και αχλαδιών. 
«Έχουµε δηµιουργήσει ένα φυτώριο, στο οποίο έ-
χουµε συλλέξει παραδοσιακές ποικιλίες της περιοχής 
µε στόχο να διαπιστώσουµε κατά πόσο ανταποκρίνο-
νται στις σηµερινές κλιµατικές συνθήκες και εάν κά-
ποια από αυτές θα µπορούσε να ευδοκιµήσει σε βιο-
λογική καλλιέργεια µε ελάχιστες ή µηδενικές εισρο-
ές», αναφέρει η Σέβη Λιούζα. 
«Αναζητήσαµε σπόρους σε εγκαταλειµµένα κτήµα-

τα καθώς και σε χωριά όπου υφίστανται ακόµη πα-
λιά δέντρα. Προχωρήσαµε σε µερική αναπαραγω-
γή κάποιων από τα µήλα που εντοπίσαµε, προκειµέ-
νου να διατηρήσουµε τις ποικιλίες, ενώ τα συγκεκρι-
µένα ‘πειραµατικά’ δέντρα έχουν ήδη ξεκινήσει να α-
ποδίδουν καρπούς. Ταυτόχρονα, συµµετέχουµε στο 
πρόγραµµα Horizon, για να αποκτήσουµε πρόσβα-
ση σε πανεπιστήµια της Ευρώπης αλλά και σε ερευ-
νητικά κέντρα άλλων χωρών, ευελπιστώντας ότι κά-
ποιες από αυτές τις ποικιλίες θα ξεχωρίσουν, θα έ-
χουν καλύτερα χαρακτηριστικά και θα µπορέσουµε 
να τις καλλιεργήσουµε συστηµατικά, σε συνεργασία 
µε το δίκτυο Αιγύλοπας. Μέσα στην επόµενη τριετία 
θα προβούµε στην ιχνηλάτηση των ποικιλιών µε πε-
ραιτέρω αναλύσεις. Επιθυµία µας είναι εκτός των άλ-
λων να διαφοροποιήσουµε τις καλλιέργειές µας και να 
προσθέσουµε και άλλα δέντρα για την παραγωγή µού-
ρων ή φουντουκιών, τα οποία θα θέλαµε να αναπτυ-
χθούν ακόµη και µέσα στον υπάρχοντα µηλεώνα». 

Προσθέτουν επιπλέον 25 στρέµµατα 
Στον ευρύτερο σχεδιασµό τους εκτός των άλλων εί-
ναι να προσθέσουν ακόµα 25 στρέµµατα µηλεώ-

να στις ήδη υπάρχουσες βιολογικές καλλιέργειες, ό-
που θα πραγµατοποιηθούν νέες φυτεύσεις εντός του 
2024. Με αυτό τον τρόπο θα φτάσουν συνολικά στα 
75 στρέµµατα.  Ήδη στα κτήµατά τους συναντώνται 
οι ποικιλίες Gala, Fuji, Golden, Delicious και Granny 
Smith. Στα αχλάδια αντίστοιχα διατηρούν τις ποικιλίες 
Nashi (αχλαδόµηλο) και ορισµένες ποσότητες Κρυ-
στάλλια, καθώς και τη Sissy της Farm Hellas. 

Παραγωγή και συσκευασία αποξηραµένου 
µήλου – Είσοδος και στο χυµό
Μέρος της ευρύτερης δραστηριότητάς τους αποτελεί και 
η µεταποίηση, λαµβάνοντας την άδεια οικοτεχνίας το 
2016 και ξεκινώντας επεξεργασία και τυποποίηση απο-
ξηραµένου µήλου το 2017. «Είχαµε ήδη κάνει τα πρώ-
τα µας πειράµατα στην επεξεργασία και αποξήρανση του 
µήλου. Από τότε έως και σήµερα συνεχίζουµε να παρά-
γουµε και να συσκευάζουµε αποξηραµένο µήλο. Ακο-
λούθως προχωρήσαµε σε χηµικές αναλύσεις και δοκι-
µάσαµε να δηµιουργήσουµε χυµό. Αυτή την περίοδο ε-
τοιµάζουµε την ετικέτα και κατά την προσεχή παραγωγι-
κή περίοδο, θα διαθέσουµε στην αγορά και φυσικό χυµό 
µήλου», όπως λέει η παραγωγός.  ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Η BioFru διαθέτει σηµαντικές  
ποσότητες νωπών φρούτων  
απευθείας σε καταστήµατα  
βιολογικών προϊόντων. 
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Εκκρεµεί προς το παρόν η τελική απόφαση 
για τη χρονική στιγµή που θα επιλεγεί για 
την αναδιάρθρωση καθώς και για το ποια 
χωράφια θα φυτευτούν κατά προτεραιότητα. 

Κίτρινο Jingold  
ακτινίδιο για  
την Alfa Fruits

E ντονότερη στροφή στο κίτρινο ακτινίδιο, όπου 
βλέπει προοπτική ανάπτυξης στις αγορές του ε-

ξωτερικού, ετοιµάζει η Alfa Greek Fruits, η οποία α-
ξιοποιεί την ποικιλία κίτρινου ακτινιδίου της Jingold. 
Από την παραγωγική περίοδο του Σεπτεµβρίου, η 
Alfa Greek Fruits, βασικός µέτοχος της οποίας είναι 
η Ένωση Αγρινίου, σχεδιάζει να προχωρήσει σε α-
ναδιάρθρωση υφιστάµενων καλλιεργειών πράσινου 
ακτινιδίου µε αντικατάστασή τους σε κίτρινο καθώς 
και νέες φυτεύσεις. Όπως αναφέρει από πλευράς 
της Ένωσης Αγρινίου η Ελένη Τσιτσιβού, οι φυτεύ-
σεις πραγµατοποιούνται σε δύο διαφορετικές χρο-
νικές περιόδους, η πρώτη από τις οποίες είναι κατά 
τους µήνες Σεπτέµβριο - Οκτώβριο και η δεύτερη κα-
τά τους µήνες Φεβρουάριο - Μάρτιο. Σηµειώνεται ό-
τι η τιµή στο κίτρινο ακτινίδιο, η οποία φέτος υπερέβη 
τα 2,5 ευρώ, αποτελεί κίνητρο για τους παραγωγούς 
– µέλη του Συνεταιρισµού, ώστε να προχωρήσουν σε 
αναδιάρθρωση καλλιεργειών ή σε νέες φυτεύσεις. Α-
ντίστοιχα η τιµή διάθεσης για το πράσινο ακτινίδιο κι-
νήθηκε µεταξύ 1,30 και 1,60 ανάλογα µε την περίοδο 
διάθεσης και τα χαρακτηριστικά του. Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Η ΥΠΟΔΟΜΗ ΠΡΕΠΕΙ ΝΑ  
ΕΧΕΙ ΟΛΟΚΛΗΡΩΘΕΙ ΕΩΣ  
ΤΟ ΤΕΛΟΣ ΤΟΥ 2025

Από την Ομάδα Πατατοπαραγωγών Κάτω Νευροκοπίου

ΜΟΝΑΔΑ ΜΕΤΑΠΟΙΗΣΗΣ 
ΣΤΟ ΚΑΤΩ ΝΕΥΡΟΚΟΠΙ
Τ ο «παράθυρο» εµπορικής ευκαιρίας που 

υπάρχει στην εγχώρια αγορά πατάτας και 
κυρίως στο κοµµάτι της προτηγανισµένης και 
των «τσιπς», θέλει να αξιοποιήσει η Οµάδα 
Πατατοπαραγωγών Κάτω Νευροκοπίου, 
µέσα από την απόφασή της να καθετοποιήσει 
τη δραστηριότητά της. Σε µια απόπειρα να 
δώσει υπεραξία στο προϊόν προς όφελος των 
µελών της, η δραστήρια συλλογικότητα, µε τη 
συνδροµή της ΕΑΣ ∆ράµας, έχει δροµολογήσει 
την υλοποίηση µιας νέας επένδυσης, 7 εκατ. 
ευρώ, για τη δηµιουργία µονάδας µεταποίησης.
«Καταθέσαµε σχετική πρόταση στο Ταµείο 
Ανάκαµψης και λίγο πριν τις εορτές των 
Χριστουγέννων ενηµερωθήκαµε πως άναψε το 
πράσινο φως για τη χρηµατοδοτική ενίσχυσή 
της, σε ποσοστό 55%, ενώ το υπόλοιπο 

του προϋπολογισµού θα καλυφθεί από ίδια 
κεφάλαια και δανεισµό», εξηγεί στο Fresher ο 
Ιωάννης Κεσκίνογλου, πρόεδρος ΕΑΣ ∆ράµας.
Σύµφωνα µε το πλάνο, προβλέπεται η δηµιουργία 
µονάδας παραγωγής νωπής καθαρισµένης 
πατάτας, προτηγανισµένης, αλλά και σε µορφή 
τσιπς, η οποία θα πλαισιωθεί, επίσης, και µε πέντε 
θαλάµους συντήρησης και έναν θάλαµο ψύξης, σε 
µια εγκατάσταση στεγασµένης επιφάνειας 10.000 
τ.µ. «Μας έχει παραχωρηθεί από το υπουργείο 
ένα ακίνητο έκτασης 108 στρεµµάτων, δίπλα από 
τις εγκαταστάσεις της ΕΑΣ ∆ράµας, όπου και θα 
κατασκευαστεί η νέα υποδοµή», σηµειώνει ο κ. 
Κεσκίνογλου, διευκρινίζοντας πως «ο στόχος 
µας είναι να αρχίσει η κατασκευή το ταχύτερο 
δυνατό, καθώς θα πρέπει να έχει ολοκληρωθεί το 
αργότερο έως το τέλος του 2025». Λ. ΛΙΑΜΗΣ
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Ηχηρές διεθνείς
συνεργασίες

M ε δύο νέα συµβόλαια µε πολύ «βαριά», σε δι-
εθνές επίπεδο, ονόµατα αγροδιατροφικών 

προϊόντων, µια καινούρια επένδυση, ύψους 10 ε-
κατ. ευρώ στα «σκαριά» και µε διπλασιασµό του 
τζίρου της µπήκε στο 2023 η Agrophoenix. Η πιο 
πρόσφατη εξέλιξη για τη µεταποιητική επιχείρη-
ση φρούτων, από το Άνω Ζερβοχώρι Ηµαθίας, απο-
τελεί η υπογραφή συµβολαίου συνεργασίας µε τη 
γερµανική λιανεµπορική αλυσίδα Aldi ενώ επίσης, 
συνήψε συµβόλαιο 10ετούς διάρκειας αποκλειστι-
κής συνεργασίας µε τη Dole, για να την τροφοδο-
τεί αρχικά µε 7-8 κωδικούς από προϊόντα φρούτων 
και κατόπιν µε άλλους 5-6. Η επιχείρηση έχει υπο-
βάλλει φάκελο στο Ταµείο Ανάκαµψης για ένα νέο 
επενδυτικό ύψους 10 εκατ. ευρώ, που θα ανεβάσει 
κατά 30% τη δυναµικότητα της µονάδας.  
   ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ SMERC Ο ΤΟΜΕΑΣ 
ΤΗΣ ΑΓΡΟΔΙΑΤΡΟΦΗΣ

Στόχος επιχείρηση από την Κεντρική Μακεδονία

ΣΤΑ ΟΠΩΡΟΚΗΠΕΥΤΙΚΑ 
ΤΟ FUND ΚΑΡΑΜΟΥΖΗ
Την… όρεξη του ελληνικού επενδυτικού 

κεφαλαίου SMERemediumCap (SMERC), 
έχει ανοίξει η δυναµική που εµφανίζουν πολλές 
επιχειρήσεις του εγχώριου αγροδιατροφικού 
τοµέα και µετά τις πρώτες επενδύσεις του στο 
χώρο, ετοιµάζεται πλέον και για νέα επενδυτικά 
«χτυπήµατα», αυτή τη φορά στους τοµείς του 
ρυζιού και των οπωροκηπευτικών.
Το δραστήριο fund, που διαχειρίζεται πάνω 
από 140 εκατ. ευρώ και στο τιµόνι του έχει τον 
πολύπειρο manager, Νίκο Καραµούζη, έχει βάλει 
στο στόχαστρό του και περνά από «ψιλό κόσκινο» 
οικονοµικών και νοµικών ελέγχων, τουλάχιστον 
δύο επιχειρήσεις µε έδρα στη Βόρεια Ελλάδα και 
παράλληλα έχει ανοικτό το «ραντάρ» του και σε 
άλλες ενδιαφέρουσες περιπτώσεις, οι οποίες δεν 
είναι ακόµη τόσο δουλεµένες.

Σε ό,τι αφορά τον τοµέα των οπωροκηπευτικών, 
οι πληροφορίες αναφέρουν ότι πρόκειται για 
επιχείρηση µαπό την ευρύτερη περιοχή της 
Κεντρικής Μακεδονίας. Και στην περίπτωση 
αυτή οι διαπραγµατεύσεις συνεχίζονται και 
αφορούν σε πλειοψηφικό ποσοστό ενώ η 
επένδυση αποφασίστηκε να υλοποιηθεί ως 
αποτέλεσµα των µεγάλων εξαγωγών που 
καταγράφουν ήδη τα ελληνικά φρούτα και 
λαχανικά στις αγορές του εξωτερικού, αλλά και 
των ελπιδοφόρων προοπτικών που διανοίγονται 
για αυτά στα επόµενα χρόνια. Ο τοµέας της 
εγχώριας αγροδιατροφής, γενικότερα, έχει 
χαρακτηριστεί στρατηγικός για το επενδυτικό 
κεφάλαιο SMERC (σ. σ. αλλά και άλλα του 
χώρου) και αυτό αποδεικνύεται και έµπρακτα, 
από τις µέχρι τώρα κινήσεις του. ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

Το νέο επενδυτικό ύψους 10 εκατ. ευρώ 
θα ανεβάσει κατά 30% τη δυναµικότητα 
της µονάδας της Agrophoenix.
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Παραγωγή ντομάτας

ΣΤΟΝ ΑΛΜΥΡΟ ΒΟΛΟΥ 
ΝΕΑ ΜΟΝΑΔΑ ΥΔΡΟΠΟΝΙΑΣ 

Συνολική επιφάνεια 10 στρεµµάτων καλύπτει η 
νέα µονάδα παραγωγής υδροπονικής ντοµάτας 

που δηµιουργήθηκε στην περιοχή του Αλµυρού Βό-
λου από την εταιρεία PΚ Εnergy, η οποία δραστηρι-
οποιείται στον τοµέα των ΑΠΕ. Ιδιοκτήτρια της παρα-
γωγικής µονάδας είναι η εταιρεία Γαιωέργα Κ&Π ΙΚΕ 
ενώ σε ό,τι αφορά τη µελέτη και την επίβλεψη το έρ-
γο ανέλαβε η IQ Crops του Χρήστου Κατσάνου. 
«Η κατασκευή του θερµοκηπίου ξεκίνησε το καλο-
καίρι του 2022. ∆ηµιουργήσαµε ένα θερµοκήπιο υ-
δροπονικής καλλιέργειας µε επιφάνεια 10.800 τ.µ. 
σε συνδυασµό µε µονάδα ΣΗΘΥΑ µε δυναµικότη-
τα 1ΜW ηλεκτρικής ισχύος και 1.070KW θερµικής ι-
σχύος. Το συνολικό κόστος ανήλθε στα 2,8 εκατοµ-
µύρια ευρώ», αναφέρει ο Θανάσης Τοτσίδης, τεχνι-
κός σύµβουλος της κατασκευαστικής εταιρείας PK 
Energy και υπεύθυνος µηχανικός του έργου. 
Η Γαιωέργα µε έδρα τη Θεσσαλονίκη έχει ως κύρια 
δραστηριότητά της την παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας µέσω φωτοβολταϊκών συστηµάτων. Ιδρύθηκε 
τον Σεπτέµβριο του 2020 από τον Πέτρο Καραναστά-
ση, διευθύνοντα σύµβουλο της εταιρείας PK Energy, 
και τον µηχανολόγο µηχανικό Χρήστο Παπαγεωργί-

ου.  Οι αποδόσεις του θερµοκηπίου κυµαίνονται µε-
ταξύ 40 έως και 50 τόνους ντοµάτας ανά στρέµµα, α-
πό την ποικιλία Οπτασία. Σύντοµα πρόκειται να πραγ-
µατοποιηθεί η πρώτη συγκοµιδή, όπου θα φανούν 
και τα πρώτα αποτελέσµατα της καλλιέργειας. Το 
θερµοκήπιο αξιοποιεί τόσο την παραγόµενη θερµό-
τητα όταν απαιτείται, ενώ τα καυσαέρια εφόσον πε-
ράσουν από καταλύτη και στη συνέχεια το παραγό-
µενο διοξείδιο του άνθρακα συµβάλλει στην ανάπτυ-
ξη των φυτών.  «Κατασκευαστής του θερµοκηπίου 
είναι η PK Energy, ενώ στο συγκεκριµένο εγχείρηµα 
έχουµε επενδύσει ο Πέτρος Καραναστάσης ιδιοκτή-
της και διευθύνων σύµβουλος της PK Energy, εγώ 
και κάποιοι ακόµα επιχειρηµατίες από τις Σέρρες», 
συµπληρώνει ο κύριος Τοτσίδης. 
Στο προσεχές διάστηµα πρόκειται να δηµιουργη-
θούν ακόµη επτά θερµοκήπια υδροπονικής στα Οι-
νόφυτα από την ίδια οµάδα επενδυτών. Η λειτουργία 
ττους αναµένεται ότι θα ξεκινήσει στο προσεχές χρο-
νικό διάστηµα µε τις πρώτες φυτεύσεις. Η συνολική 
επιφάνεια θα καλύψει σταδιακά περί τα 70 στρέµµα-
τα γης. Και σε αυτή την περίπτωση θα δοθεί βαρύτη-
τα στην καλλιέργεια ντοµάτας.  Γ. ΛΑΜΠΙΡΗΣ

Το θερµοκήπιο αξιοποιεί τόσο την 
παραγόµενη θερµότητα όταν απαιτείται, 
ενώ τα καυσαέρια εφόσον περάσουν από 
καταλύτη και στη συνέχεια το παραγόµενο 
διοξείδιο του άνθρακα συµβάλλει στην 
ανάπτυξη των φυτών. 
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Η ΣΥΓΚΟΜΙ∆Η των ροδάκινων και των νεκτα-
ρινιών αρχίζει από τα τέλη Μαΐου και ολο-
κληρώνεται στα τέλη Σεπτεµβρίου. Τα πιο πά-
νω φρούτα είναι κλιµακτηριακά, δηλαδή δι-
αθέτουν ενζυµικό µηχανισµό για να ωριµά-
σουν µετά την αποµάκρυνσή τους από τα δέν-
δρα συλλογής τους. Αυτό σηµαίνει ότι εάν επι-
θυµούµε να επιτύχουµε τον µέγιστο χρόνο α-
ποθήκευσης σε ψυκτικούς θαλάµους, πρέπει 
να φροντίσουµε να τα συγκοµίσουµε στην αρ-
χή της φυσιολογικής ωρίµανσης αλλά πριν την 
εµπορική τους ωρίµανση.
Η επόµενη σηµαντική ενέργεια µετά τη συ-
γκοµιδή είναι η πρόψυξη µε σκοπό την άµε-
ση αφαίρεση της αισθητής θερµότητας που 
έχουν αποκτήσει από το ζεστό περιβάλλον, 
αλλά και εκείνης που δηµιουργείται από την αναπνοή τους. 
Αµέσως µετά και αφού έχουν προψυχθεί κοντά στη θερµο-
κρασία συντήρησης, πρέπει να αποθηκευθούν σε ψυκτικούς 
θαλάµους που λειτουργούν εφαρµόζοντας τη δυναµική ψύξη.

Σύµφωνα µε πληροφορίες από την κατα-
σκευάστρια εταιρεία Alfa Cool Helas που δια-
θέτει αντίστοιχο δίπλωµα ευρεσιτεχνίας, η ε-
φαρµογή της δυναµικής ψύξης στους ψυκτι-
κούς θαλάµους παρέχει τα πλεονεκτήµατα, 
αφενός της προστασίας που προέρχεται από 
την ακριβή ρύθµιση της  θερµοκρασίας (-0,5ο 

C έως  0ο C) και της σχετικής υγρασίας (85%-
92%) σε όλο τον όγκο του ψυκτικού θαλά-
µου, τον έλεγχο και τη ρύθµιση των εκλυό-
µενων λόγω αναπνοής αερίων και αφετέρου 
διασφαλίζει την αύξηση του χρόνου αποθή-
κευσης κατά 20%. Επιπροσθέτως η δυναµική 
ψύξη προστατεύει τα ροδάκινα - νεκταρίνια 
από παγώµατα, γιατί χρησιµοποιεί ξεχωριστό 
ειδικό αισθητήρα θερµοκρασίας τοποθετηµέ-

νο σε συγκεκριµένη θέση. Προστατεύει επίσης από διακυµάν-
σεις της θερµοκρασίας στη σάρκα τους αλλά και από διακυµάν-
σεις της θερµοκρασίας στο σύνολο του όγκου που καταλαµβά-
νουν οι παλέτες µέσα στον ψυκτικό θάλαµο, γιατί χρησιµοποιεί 

Η ΔΥΝΑΜΙΚΗ ΨΥΞΗ  
ΣΤΑ ΡΟΔΑΚΙΝΑ ΚΑΙ ΤΑ ΝΕΚΤΑΡΙΝΙΑ
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πολλά αισθητήρια βύθισης – διείσδυσης διατεταγµένα µε τέτοιο 
τρόπο, ώστε να ελέγχεται όλος ο χώρος. 
Εκτός των πιο πάνω προστατεύει και από την ανεπιθύµητη ωρί-
µανση και τις δυσάρεστες οσµές που δηµιουργούν τα εκλυόµενα, 
λόγω αναπνοής των ροδάκινων - νεκταρινιών αέρια, αιθυλένιο 
και διοξείδιο του άνθρακα. Αυτό επιτυγχάνεται γιατί χρησιµοποι-
εί ηλεκτροχηµικά αισθητήρια υψηλής ευαισθησίας µεγάλης ακρί-
βειας για τη µέτρηση των παραγόµενων αερίων από τα προϊόντα.
Αµφότερα τα αέρια η δυναµική ψύξη τα διαχειρίζεται µε προκα-
θορισµένα προγράµµατα λειτουργίας, µε κατάλληλους αυτοµατι-
σµούς και εγκατεστηµένο σύστηµα αεραγωγών απαγωγής. 
Η εγκατάσταση της δυναµικής ψύξης καθιστά εύκολη την παρα-
κολούθηση της διαδικασίας συντήρησης, την από µακράν παρα-
κολούθηση και ρύθµιση της εγκατάστασης, την αυτόµατη ειδοποί-
ηση της µη καλής λειτουργίας και τη δυνατότητα εργασίας εντός 
των ψυκτικών θαλάµων καθ’ όλη τη διάρκεια της αποθήκευσης.
Η δυναµική ψύξη µπορεί να εφαρµοστεί σε όλους τους συµβα-
τικούς ψυκτικούς θαλάµους µετά από τις απαραίτητες προσθή-
κες µηχανισµών ελέγχου και διαχείρισης των αερίων και κατάλ-
ληλες προσαρµογές των συσκευών παραγωγής ψύχους και ελέγ-
χου των συνθηκών συντήρησης. 

(Τα πιο πάνω αποτελούν αποσπάσµατα από το βιβλίο της ISOFRUIT 
«Φρούτα - Μακροχρόνια συντήρηση - Τα µυστικά).  

www.isofruit.gr
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I∆ΙΟΚΤΗΣΙΑ
Green Box Εκδοτική Α.E.
Νίκης 24, Σύνταγµα, 
105 57
Tηλ: 2103232905, 
Fax: 2103232967
E-Mail: info@agronews.gr

EΚ∆ΟΤΗΣ/∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
ΒΑΣΙΚΟΣ ΜΕΤΟΧΟΣ /
ΝΟΜΙΜΟΣ ΕΚΠΡΟΣΩΠΟΣ
Γιάννης Πανάγος

ΝΕΕΣ 
ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΕΣ

ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ 

Σ τη δηµιουργία θερµοκηπίου καλλιέργει-
ας ενός εξωτικού φρούτου, το οποίο ω-
στόσο ευδοκιµεί στην περιοχή της Καλα-

µάτας λόγω κλίµατος και υψηλών θερµοκρασι-
ών, προχώρησε ο οικονοµολόγος Κωνσταντίνος 
Κλώνος, ο οποίος ξεκίνησε ως συλλέκτης διαφό-
ρων ποικιλιών του συγκεκριµένου φυτού και στη 
συνέχεια αποφάσισε να ασχοληθεί επαγγελµατι-
κά µε την καλλιέργειά του. Ο ίδιος αναφέρει στo 
Fresher ότι προχώρησε αρχικά στο στήσιµο ε-
νός θερµοκηπίου µε µητρικά φυτά λίγο έξω α-
πό την πόλη της Πελοποννήσου, µε σκοπό την α-
ναπαραγωγή διαφορετικών ποικιλιών και υβρι-

δίων, τα οποία στη συνέχεια φυτεύονται στο χω-
ράφι, µε το φυτό να αποδίδει καρπούς σε 18 µή-
νες από τη φύτευσή του. Οι κύριες ποικιλίες που 
αξιοποιούνται για εµπορική εκµετάλλευση εί-
ναι το Hylocereus Undatus και το Hylocereus 
Guatamalensis. Η απόδοση στις συγκεκριµένες 
ποικιλίες σύµφωνα µε τον παραγωγό ανέρχεται 
σε 5 τόνους ανά στρέµµα. Πρόκειται για ένα εί-
δος επιθετικού κάκτου µε περιορισµένες ανά-
γκες άρδευσης, το οποίο ενδείκνυται και για συ-
γκαλλιέργεια µε δέντρα. Η πρώτη σοδειά έρχε-
ται περίπου στο τέλος Ιουνίου, ακολουθεί δεύ-
τερη συγκοµιδή των Αύγουστο, µία τρίτη περί 
τα τέλη Σεπτεµβρίου καθώς και µία ακόµη που 
µπορεί να αποδώσει το φυτό τον Νοέµβριο ή 
και στα µέσα ∆εκεµβρίου. Η τιµή που δίνει το 
dragon fruit σε χονδρική πώληση χύµα προϊ-
όντος στη λαχαναγορά ανέρχεται σε περίπου 5 
ευρώ ανά κιλό. Σε περίπτωση απευθείας δια-
νοµής στα σηµεία πώλησης σε δισκάκι, η τιµή 
µπορεί να φτάσει ακόµα και τα 9 ευρώ το κιλό, 
όπως αναφέρει ο κ. Κλώνος.  

ΤΟΥ ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΑΜΠΙΡΗ

Η ΚΑΛΑΜΑΤΑ 
ΑΓΑΠΑΕΙ
TO DRAGON 
FRUIT

∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ
Μαρία Γιουρουκέλη

ΑΡΧΙΣΥΝΤΑΞΙΑ
Πέτρος Γκόγκος

ΣΥΝΤΑΞΗ
Γιώργος Λαµπίρης
Λεωνίδας Λιάµης
Ελένη ∆ούσκα
Γιώργος Κοντονής

∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΚΟ
Χαρά Οικονόµου
Φανή Παπαπετροπούλου

ΕΜΠΟΡΙΚΟΣ ∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
Παναγιώτης Αραβαντινός

∆ΙΑΝΟΜΗ
Άργος Α.Ε.

ΕΚΤΥΠΩΣΗ/ΒΙΒΛΙΟ∆ΕΣΙΑ
ΝΕΕΣ KAΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚ∆ΟΣΕΙΣ  
ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ Α.Ε.

Ξεκινήστε την 
εγγραφή σας  
ΤΩΡΑ!
ENAΡΞΗ_________

ΛΗΞΗ:___________  

ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ:

___________________

ΕΠΑΓΓΕΛΜΑ:

___________________

ΕΠΩΝΥΜΙΑ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ:

____________________

ΤΑΧ. ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ:

____________________

Ε-ΜΑΙL:
____________________

ΤΗΛ:________________

ΕΤΗΣΙΑ ΣΥΝΔΡΟΜΗ: 30€
Στις τιμές συμπεριλαμβάνεται 
ο Φ.Π.Α - Η πληρωμή 
της συνδρομής γίνεται 
με αντικαταβολή, με κατάθεση 
σε τραπεζικό λογαριασμό, 
ή με χρέωση πιστωτικής κάρτας.

Τηλ. επικοινωνίας: 2103232905

Νίκης 24 | 105 57 | Σύνταγµα
Τηλ.: 2103232905 | Fax: 2103232967 

E-mail: agrenda@agronews.gr
www.agronews.gr

Fresher

Κωνσταντίνος Κλώνος
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